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Izteka se leto, ki ga bomo pomnili
Štefan Meršak, predsednik 
delavskega sveta našega rudnika:

Pri vstopu v leto 1991 skorajda ni bilo človeka, ki bi lahko napo
vedal razvoj dogodkov, ki so se zvrstili v njem z veliko hitrostjo. 
Vedeli smo, da ekonomska in politična kriza nujno pušča po
sledice v nadaljnjem razvoju nekega naroda, ga siromaši in mu 
znižuje življenjski standard, ki si ga je ustvarjal leta in leta. 
Posledice te krize smo občutili tudi mi rudarji. Slabo stanje go
spodarstva Slovenije, manjša poraba električne energije, velika 
inflacija in hitro naraščanje cen, nujno zmanjševanje proiz
vodnje premoga in še drugi vzroki so nas primorali k zmanjše
vanju števila zaposlenih. Tudi vojna sredi leta je naredila svoje. 
V teh težkih časih, ko vsi nestrpno čakamo, da svet prizna na

šo državo Republiko Slovenijo, smo sami. in edina rešitev je, da se opremo na svoje 
izkušnje in znanje. Prepričan sem, da smo dovolj močni in sposobni, da bomo pre
magali težave, ki so se zgrnile na nas, in pokazali svetu svojo odločnost za našo sa
mostojnost in neodvisnost.
Kljub težavam pa naša proizvodnja ni prekinjena in naši delovni rezultati so dobri in 
si zato želimo, da bi naše delo bilo priznano in nagrajeno tako, kot si zaslužimo. 
Nikoli nismo nikogar prosili za pomoč, saj smo si vedno z dobrim delom ustvarili toli
ko, da smo zadovoljevali svoje potrebe, vsaj najnujnejše, in izpolnjevali obveznosti.

Čeprav se izteka leto, ki ga bomo zaradi marsičesa pomnili, še ni konec vseh težav. 
Upajmo pa, da bo prihodnje leto boljše, posebno bolj mirno.

Vsem zaposlenim v RLV in bivšim članom kolektiva RLV želim srečno, uspešno, 
predvsem pa zdravo leto 1992!

Jože Kožar, predsednik 
sindikata našega rudnika:

Sindikat RLV ima jasno vizijo
Izteka se leto, ki ga lahko ocenim, kot že nekaj zadnjih let, za leto, polno večjih in 
manjših družbenih sprememb ter hudih političnih in gospodarskih zaostritev. A danes 
vendarle lahko s ponosom ugotovim, kako pomembno je za nas rudarje, da se v 
spletu novih razmer nismo znašli nepripravljeni.
Trdim, kot sem že nekajkrat, da je kolektiv RLV zdrav, da ve, kaj hoče, in ima takšen 
vse možnosti za preživetje. Še več, trdno sem prepričan, da bo naš premogovnik še 
dolgo obstajal. Da|je na drugj strani.

NAPREJ V ŠTEVILKI
STRANI 2-3: Leto 1991 - ga bomo pomnili ali kmalu pozabili?, In še 
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izvajamo?, STRANI 6-11: Nova podjetja pri RLV v času po ustanovit
vi (3); NABIT in GOST Velenje, STRANI112 - 13: Portreta (Slavko Marš 
iz Jamske mehanizacije in Jožica KOČEVAR iz GOST Velenje), STRA
NI 14 - 15: Odšli so v pokoj, Za malo smeha, Iz programa prireditev 
pri Kulturnem centru Ivana Napotnika Velenje, STRAN 16: Predpraz
nična nagradna križanka
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Sindikalist sem. zato je verjetno prav. da naše 
razmere malo bolj osvetlim s sindikalne plati. 
Sindikat RLV ima jasno vizijo svojega delo
vanja. seveda pa tesno povezano z vsem nam 
dobro znanimi dolgoročnimi cilji RLV Te cilje 
je postavilo vodstvo naših poslovodnih delavcev, 
ko je bilo imenovano, in njihovo uresničevanje 
je edini garant za preživetje in nadaljnji razvoj 
našega podjetja Na to dvoje pa se nanašajo 
tudi naše sindikalne naloge in zahteve, ki smo 
jih izoblikovali na rednem zboru sindikalnih 
zaupnikov iz podjetja letos 24. januarja in z 
njimi seznanili najodgovornejše za obstanek 
in razvoj RLV
Med drugim je na tem zboru bilo rečeno:
- Od vseh najodgovornejših za obstanek in 
razvoj RLV zahtevamo, da storijo vse potreb
no za preprečitev uvedbe stečajnega postop
ka za RLV. V povezavi s tem pa zahtevamo 
čim prejšnjo sanacijo dolgov RLV iz let 1989 
in 1990 ter zagotovitev trajnih oblik zagotav
ljanja sredstev vsaj za enostavno reprodukcijo 
naše dejavnosti Drugače bomo uporabili vsa 
razpoložljiva sredstva in metode za zaščito in
teresov našega sindikalnega članstva.
- Kar se tiče reševanja problema tehnoloških 
presežkov, bomo še naprej vztrajali pri tako 
imenovanih mehkih variantah in za drugačne 
načine reševanja vodstvu podjetja ne dajemo 
mandata.
- Z reorganizacijo podjetja se bomo strinjali 
le. če ne bo usmerjena v veliko zmanjšanje 
socialne varnosti delavcev v njem.

Od vodstva podjetja zahtevamo jasno načr- 
lovane in vodene načine zmanjševanja proiz
vodnje podjetja, od teh ukrepov pa še poseb
no jasno načrtovane in vodene tiste, ki se tiče
jo števila zaposlenih delavcev oziroma more
bitnih kadrovskih presežkov v podjetju.
- Republiški sekretariat za energetiko je ob
ljubil, da bo naša panožna pogodba podpisana 
do konca januarja 1991 Zdaj pa se pojavljajo 
nove zaviralne okoliščine za to in tako še ved
no obstaja nekakšen pravni vakuum za zašči
to delavcev naše panoge. Zato zahtevamo, 
da se tudi vodstvo podjetja z vso svojo avtori
teto in vplivom vključi v reševanje tega proble
ma
Ce danes analiziram, katere od postavljenih 
zahtev na tem zboru so izpolnjene ali se iz
polnjujejo, potem moram biti več kot zadovol
jen, in to zaradi tehle razlogov:
- Finančna situacija podjetja se izboljšuje, 
potekajo pa tudi razgovori o sanaciji dolgov 
podjetja iz prejšnjih let.
- Nobeden od naših delavcev se ni znašel na 
cesti.
- Ob reorganizaciji podjetja zaposlenim v 
njem ni bila okrnjena ali zmanjšana socialna 
varnost.
- Kontinuiteta proizvodnje podjetja je, vsaj 
kot sedaj kaže, zagotovljena.
Poleg naše podjetniške pa je zdaj že podpisa
na tudi naša panožna kolektivna pogodba. 
Res se je vleklo pogajanje za podpis premo
govniške kolektivne pogodbe dobro leto dni. 
Vendar sedaj smo lahko zadovoljni, saj smo 
bili prav mi tisti, ki smo s trmastim vztrajanjem 
prebili led in prvi izmed vseh panožno kolek
tivno pogodbo podpisali z vlado.
Toda nekaterim članom našega sindikata - k 
sreči so taki člani v manjšini - vse, kar sem 
omenil, ne pomeni veliko. Važno jim je le tisto, 
kar dobijo na tak ali drugačen način v žep. Si
cer pa se tudi glede tega, čeprav je to zame 
oziroma za naš sindikat bolj postranska stvar, 
lahko pohvalimo.
Iz naše sindikalne blagajne vzajemne pomoči 
smo, recimo, dali 1 193 delavcem brezobrest
ni kredit in 15 delavcem denarno pomoč v raz
ličnih zneskih, ki jih ni bilo treba vrniti. Poleg 
tega smo zaposlenim v podjetju omogočili, da 
so si lahko nabavili ceneje,kot bi si lahko sicer, 
in z odplačilom na obroke za 6 176 934 SLT

različnih življenjskih potrebščin.
Na pomoč pa smo priskočili tudi drugim, ob 
raznih nesrečah in podobnem. Tudi nekaterim 
prizadetim zaradi agresije na Slovenijo in 
Hrvaško smo pomagali.
Želim poudariti, da sindikat ni in nikoli več ne 
bo socialna ustanova. Kajti postati mora ena
kovreden partner lastnikom kapitala oziroma 
delodajalcem. In prej ko bomo vsi to doumeli, 
tem bolje bo za vse nas.
Za glavno svojo nalogo in glavno nalogo na
šega sindikata v bodoče štejem boj za uresni
čevanje vseh določb kolektivne pogodbe in s 
tem za varovanje pravic zaposlenih. Seveda 
pa si ob tem želim, da bi slovenska vlada čim

manj uporabljala metode, ki jih je zaradi ne
sposobnosti svojega kabineta svoj čas upo
rabljal znani jugoslovanski "gasilec proble
mov" Mikulič. To je metode reševanja proble
mov z intervencijskimi zakoni.

Vsem sodelavcem in sodelavkam želim v letu 
1992 kar največ delovnih uspehov, predvsem 
pa zadovoljstva in osebne sreče, in apeliram 
na vse v podjetju, da postanemo še bolj trdni 
in enotni!
Pa še tega se zavejmo, da kot podjetje ni sa
mo vodstvo podjetja, ampak vsi zaposleni v 
njem, tako tudi sindikat ni samo vodstvo sindi
kata, ampak vse njegovo članstvo. Srečno!

Poslovodni odbor našega rudnika:

Leto 1991 — ga bomo pomnili ali kmalu pozabili?
Še nekaj dni nas loči od konca leta 1991 Kaj 
se bo z njim zgodilo v našem spominu, pa je 
težko reči.
Prizadevanja nas, ki smo v poslovodnem od
boru, in tudi vseh vas drugih delavcev v RLV 
so bila v letu 1991 usmerjena k ciljem, ki so 
že vrsto let naši glavni cilji:
- nepretrganost proizvodnje
- večja varnost pri delu in humanizacija dela
- večja poslovna uspešnost
- reševanje ekoloških problemov
Koliko smo bili v teh prizadevanjih uspešni, 
ocenite sami, v pomoč pri tem pa so vam lah
ko podatki, navedeni v tejle preglednici: 
(Preglednica v spodnjem delu na
slednje strani!)
Iz navedenih podatkov je razvidno, da je bilo 
leto 1991 leto nadaljnjega znižanja naše pro
izvodnje, in to zaradi nadaljnjega zmanjšanja 
potreb po premogu, predvsem v TEŠ. Vzroka 
tega pa sta bila zlasti padec industrijske proiz
vodnje in izredno ugodne razmere za proiz
vodnjo hidroelektrarn Toda kljub vsemu temu 
nam je uspelo produktivnost celo povečati, to 
pa zaradi manjšega števila realiziranih delov
nih dni in manjšega povprečnega števila za
poslenih delavcev kar za 10,7 % ter, seveda, 
dobre organizacije dela.
Upajmo, da bo to in naše racionalno obnašan
je med letom pri stroških dovolj, da bomo leto 
1991 končali brez izgube.
V stabilnih gospodarskih razmerah bi v tem 
času leta gotovo lahko bili določnejši v na
povedih, kako bomo poslovno leto končali, v 
takšnih, kakršne so, pa moramo ostati le pri 
upanju, da izgube ne bo.
Poseben problem v letu 1991 je bilo za nas 
vprašanje, kako doseči čim večje zmanjšanje 
števila zaposlenih brez povzročanja večjih so
cialnih pretresov. Sedaj lahko z zadovoljstvom 
ugotovimo, da smo tudi pri tem bili uspešni, 
saj nam je za 184 delavcev uspelo dokupiti 
potrebna leta delovne dobe za upokojitev in 
432 kandidatom za odhod iz podjetja zagoto
viti odpravnino. Poleg tega pa smo zaposlili 
vse naše štipendiste, ki so končali šolanje. 
Tudi pri podjetniškem prestrukturiranju smo 
precej dosegli z reorganizacijo dejavnosti, ki 
niso neposredno vezane na proizvodnjo pre
moga, v nova podjetja, za zdaj še v 100-od- 
stotni lasti RLV Taka nova podjetja so Mi
zarstvo, PLP, Kamnolom Paka in HABIT, ki 
zaposlujejo skupno 109 delavcev. Poleg tega 
pa je RLV soustanovitelj, z večinskim dele
žem vloženega kapitala v ustanovitev, novih 
podjetij GOST, GTE in Informatika.
Ob vsem tem in stalnem boju za zmanjšanje 
stroškov smo se držali tudi našega vodila 
"Človek, delo, znanje". To kažejo že pre
cejšnja sredstva, ki smo jih vložili v izobraže
vanje zaposlenih in naš družbeni standard 
Letos do novega leta se bo, recimo, naš sta

novanjski sklad povečal za prek 100 novih 
stanovanj.
Kakšen je bil letos naš družbeni standard, ka
že tudi to, da smo prek 3 000 našim delavcem 
in njihovim družinskim članom regresirali letni 
dopust, veliko delavcem pa omogočili tudi 
vključitev v naše programe zdravstveno pre
ventivnih in rekreacijskih aktivnosti ter v raz
lične oblike našega delavskega športa in re
kreacije.
Posebno delavski šport in rekreacija sta letos 
pri nas bila množična, saj sta zajela prek 
1 500 zaposlenih v RLV in novih podjetij pri 
njem.
In še bi lahko naštevali dobre rezultate na po
dročju našega družbenega standarda!

Poglavje zase so bile naše ekonomske teža
ve, s katerimi pa so se največ ukvarjali delavci 
v gospodarskem sektorju naših skupnih služb. 
Stalna blokada našega žiro računa, posebno 
v prvem polletju, in kronični likvidnostni pro
blemi vse slovenske energetike zaradi njene
ga neurejenega gospodarskega položaja so 
nam namreč povzročali tudi zaostajanje oseb
nih dohodkov za opredeljenimi v določbah na
še podjetniške kolektivne pogodbe. Šele v 
zadnjih mesecih nam je uspelo to zaostajanje 
nekako le izravnati.
Z že znanimi rezultati poslovanja RLV bi v 
vodstvu podjetja tako lahko bili zadovoljni, če 
se ne bi zavedali, da je do konca poslovnega 
leta še nekaj časa in da se v njem utegne 
zgoditi še marsikaj, kar lahko vpliva na naš 
končni letni poslovni rezultat. Zato pa bomo o 
njem lahko kaj bolj določnega rekli šele ob 
koncu leta.
Seveda pa se bomo čez nekaj dni že lotili 
uresničevanja novega letnega delovnega 
načrta, za leto 1992. Naše delo in misli so že 
sedaj precej usmerjene v novo leto, ker vemo, 
da bomo v njem zopet imeli pred sabo polno 
neznank, ki jim bo tako ali drugače treba priti 
do dna. To se tiče tudi količine naše proiz
vodnje v prihodnjem letu, tudi o njej se bomo 
morali odločiti sami
Po temeljiti presoji vseh podatkov, ki jih ima
mo o naših gospodarskih razmerah in giban
jih, smo delavskemu svetu podjetja dali v potr
ditev letni delovni načrt podjetja za prihodnje 
leto, v katerem je temeljna postavka letna pro
izvodnja 4 100 000 ton premoga Ko smo se 
odločali za to postavko, smo upoštevali tudi, 
da je na deponiji nekaj nad 600 000 ton pre
moga in da je to najnižje stanje deponije v 
enakem času zadnjih nekaj let. Prav tako smo 
upoštevali, da je otežena dobava elektrike iz 
drugih republik in da so težko ponovljive tako 
izredno ugodne razmere za proizvodnjo hi
droelektrarn, kot so bile letos 
Seveda smo pripravljeni tudi, da bomo po po
trebi delovni načrt za leto 1992 pravočasno 
spremenili.
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Naše glavno vodilo pri proizvodnji 
v letu 1992 prav gotovo mora biti: 
nadaljnje večanje produktivnosti, 
zmanjševanje stroškov, vsaj ohra
njanje dosežene ravni osebnih 
dohodkov in izpolnjevanje dolo
čil naše podjetniške kolektivne 
pogodbe
Ob navedenih ciljih se bomo za
vzemali tudi za vlaganja v nove 
proizvodno-storitvene programe, 
da bi tako pridobili nova delovna 
mesta za vse več mladih ljudi 
brez dela. Sploh mora RLV po
novno postati generator razvoja v 
Šaleški dolini.
Realizacija ciljev, ki smo si jih 
postavili, bo težavna. Vendar do
brih rezultatov brez naporov nikoli 
in nikjer nismo dosegali in to velja 
tudi za naprej.
V vodstvu RLV se prav tako zave
damo, da je pogoj za popolno do
seganje ciljev podjetja tudi privr
ženost vseh zaposlenih v podjetju 
njegovim ciljem.
Veliko bomo morali narediti tudi 
še pri izobraževanju oziroma 
omogočanju zaposlenim, da si 
pridobijo potrebno novo ali dodat
no strokovno znanje. Možnosti za 
to pa nobeden v podjetju, ki se 
zaveda našega sedanjega kočlji
vega ekonomskega položaja, ne 
sme odklanjati.
Tudi vodstvo podjetja je zaradi 
nestalnih tržnih in političnih raz
mer izpostavljeno nenehnim no
vim preizkušnjam.
Problemov se v vodstvu podjetja 
torej zavedamo in smo tudi pre
pričani, da jim bomo, če bomo vsi 
zaposleni enotni in složni, tudi 
kos.
Vsi se moramo zavedati tudi, da 
je le usposobljen, motiviran in za
dovoljen delavec porok za 
uspešnost celotnega podjetja.
V letu 1992 želimo vsi v vodstvu 
RLV vsem zaposlenim v RLV veli
ko zdravja, osebne in družinske 
sreče, še posebno pa opravljanje 
dela brez nezgod.
Sploh naj nam bo pogled v pri
hodnje leto poln optimizma in ve-

In še en članek 
o letu 1991!

Naročili so mi, naj napišem nekaj 
misli o letu, ki se izteka, naravna
nih tako, da bodo ustrezale naslo
vu Leto, ki ga bomo pomnili. Po
leg tega naj bi pisal kratko in ra
zumljivo.
Povsem brez sramu bi sestavek 
lahko zastavil nekako takole!
V življenju našega premogovnika 
je leto 1991 bilo pomembna pre
lomnica. Uspelo nam je uresničiti 
nekaj pomembnih ciljev.
Zdi se mi, da bi bil s pisanjem na 
tak način v resnici kar hitro gotov: 
številke in ugotovitve bi lahko pre
pisal iz poročila o poslovanju, sta
tističnih podatkov pa je tudi dovolj 
na razpolago.
Pa vendar naše življenje v letu, ki 
se izteka, ni bilo enostavno. O 
tem, kako je potekalo, bom skušal 
povedati nekaj več in na nekoliko 
drugačen način, kot je v navadi. 
Upam, da mi bo uspelo.

V letu 1991 smo proizvodni 
plan kar nekajkrat spreme
nili
Najprej smo razmišljali o proiz
vodnji 4 300 000 ton, nato 
4 100 000 ton pa o 3 800 000 ton 
in nazadnje še o 3 700 000 ton. 
Vlada se je pri tem obnašala 
amatersko in tako, kot da naš pre
mogovnik ne bi imel prave bo
dočnosti Posledica tega je, da še 
vedno nimamo definiranih in pod
pisanih pogodb o prodaji premo
ga elektrogospodarstvu in toplar
nam.
Proizvodnja elektrike v Termoe
lektrarni Šoštanj še vedno poteka, 
kot "Bog hoče”: najprej mora biti 
zagotovljeno normalno obrato
vanje nuklearke v Krškem, zatem 
so na vrsti vodne elektrarne pa še 
termoelektrarne-toplarne, potlej 
pride na vrsto Termoelektrarna 
Trbovlje in nato še Šoštanj (za iz
ravnavo konic).
Ce se po naključju zgodi, da ima
mo kakšno izrazito sušno ali izra
zito mrzlo obdobje, pa tudi za nas 
pridejo nekoliko boljši časi, kar pa 
je zopet večja zasluga "Peterleto
vega šefa” kot pametne politike 
vlade.
Za izgradnjo čistilnih naprav v 
Termoelektrarni Šoštanj je denar
ja zmanjkalo; rok za njihovo iz
gradnjo se je tako zamaknil v leto 
1995 (za blok 4) in v leto 2 000 
(za blok 5).
Obljube zelenih v predvolilni kam

panji, da bodo čistilne naprave 
zgrajene do konca leta 1992 in da 
bodo oni pripomogli, da bo zanje 
denar, so že zdavnaj postale po
kvarjen predvolilni golaž.
Bomo premogovnik zaradi nerea
liziranih obljub zaprli? Bomo mo
rali močno zmanjšati proizvodnjo? 
Kdo bi vedel!

Očitali in dokazovali so 
nam, da smo predragi.

Ta očitek smo vzeli resno, čeprav 
oprijemljivih dokazov zanj ni bilo. 
Izgradili smo sodobno zasnovan 
poslovni informacijski sistem, s 
katerim lahko spremljamo stroške 
poslovanja sproti in na drobno.
V enem letu smo zmanjšali število 
zaposlenih za več kot 800.
Močno smo zmanjšali zaloge ma
terialov in povečali realizacijo na 
prostem trgu.
Močno smo povečali produktiv
nost.
Z ustreznimi preventivnimi ukrepi 
smo zmanjšali število jamskih po
žarov na minimum.
Še bi lahko našteval, kako smo 
zmanjšali stroške in konec leta pri 
njih pristali pod 5 DEM/GJ termo- 
energije našega premoga. 
Dosežena raven lastne cene na
še proizvodnje, se pravi dejanskih 
proizvodnih stroškov brez za
služka, je med najnižjimi od dose
ženih v premogovnikih v Evropi s 
podzemeljskim načinom pridobi
vanja. In za to bi si zaslužili pozitiv
ni poslovni rezultat. In kakšen naš 
poslovni rezultat v resnici bo? 
Kdo bi vedel!

Očitajo nam, da nas je v 
premogovniku zaposlenih 
preveč.

To nam očitajo kljub temu, da 
smo število zaposlenih močno 
zmanjšali.
Pri zmanjševanju števila zaposle
nih nam je vlada (beri: gospa Pu
harjeva - ministrica za delo) res 
izdatno pomagala.
Kljub krizi nam je uspelo zaposliti 
kar precej mladih ljudi; predvsem 
naših štipendistov, ki so končali 
šolanje. Kljub temu pa je lista ti
stih, ki čakajo na zaposlitev pri 
nas, iz dneva v dan daljša. Kaj 
odgovoriti očetom, materam, že
nam, ki vsak dan kličejo po telefo
nu, prihajajo k nam v službo in na 
dom, nas ustavljajo na cesti in 
prosijo, naj zaposlimo njihove
ga..?
Kako odgovoriti tistim, ki nam oči
tajo, da nočemo ničesar storiti za 
to, da bi lahko tudi njihov sin in 
oče delala?
Odgovori, da smo se v Sloveniji 
prenaglili in nestrokovno prešli na 
sistem tržnega gospodarstva (ki 
pa danes takšen sploh ni več), da 
smo se prenaglili z uvajanjem no
ve lastninske zakonodaje, da vla
da nima izdelanih nujno potrebnih 
socialnih programov, ki bi človeku 
in državljanu omogočili dostojno 
življenje, da nismo dobro naštudi
rali nove davčne politike (ta bo s 
polno mero udarila takoj po no
vem letu, ko bomo prvič davčno 
napoved vložili tudi zaposleni v

Nekaj kazalcev uspešnosti RLV v letu 1990 in letu 1991

KAZALCI Leto 1990 Leto 1991 Primerjava

91/90

Število delovnih dni 251 237 - 5,6%

Proizvodnja 4 2100001 3 9000001 - 7.4%

Povpr. štev. zaposlenih 5173 4 621 -10,7%

Povpr. dolž. odk. fronte 777 m 659 m -15,2%

Letna produktivnost 837 t/zap. 896 t/zap. + 7.0%

Dnevna produktivnost 3,33 t/zap. 3,78 t/zap. + 13,5 %
Povpr. produkt, odk. fronte 21,7 t/m/dan 23,5 t/m/dan + 8,3%

Povpr. odkopni učinek 36,1 t/dnino 41,9 t/dnino +16,1 %
Povpr. rudniški učinek 4,27 t/dnino 4,77 t/dnino + 11,7%

Povpr. top. vred. premoga 9,8 GJA 9,9 GJ/t + 1,0%

premogovništvu) - vsi taki odgo
vori pri ljudeh nič ne zaležejo in 
jih ljudje enostavno tudi ne razu
mejo, in še marsikaj drugega. Pa 
tudi dolžni niso poslušati takih od
govorov, ker se od odgovorov ne 
da preživeti. In ker vsaka stranka 
misli o problemih drugače in ker 
tudi ni nujno, da mnenje koga ko
gar koli zanima ali navdušuje. 
Skratka, po mojem mnenju še ne
kaj časa ne bomo videli pravega 
izhoda iz krize. Mogoče pa se 
motim? Le kdo bi to vedel!

Vojna

Ta izum "veleumnosti” prena
petih generalov, ki so jim svobo
da, mir, prijateljstvo in druge vred
note človeštva velika neznanka, 
je nas v RLV posledično "obogati
la” še z nekaterimi "pridobitva
mi”... Zmanjkalo je lesa, ker ga ni 
bilo možno uvoziti iz Hrvaške. 
Zmanjkalo nam je tudi razstreliva, 
ker je uvedena prepoved za uvoz 
vseh razstrelilnih sredstev, Srbi 
pa nam ne dajo trinitrotuluola. Ra 
še drugega nam je zmanjkalo - 
tudi električnih detonatorjev, ker 
jih ni možno uvoziti iz Bosne čez 
hrvaško bojišče, in rezervnih de
lov za jamske svetilke, hidravlič
nih cilindrov, in kablov ni, itd. 
Zmanjkalo je tudi deviz, zmanjku
je tolarjev, dinarjev pa tako in tako 
nimamo več.

Se bo vse to še dolgo nadaljeva
lo? Kdo bi vedel!

Še bi lahko našteval gorjupe 
drobtine in drobtinice iz našega 
življenja v minevajočem letu. A 
ker se ne spodobi, da bi član po
slovodnega odbora bil pesimist, 
naj za sklep tega pisanja rečem, 
da v poslovodnem odboru pesimi
sti tudi nismo. Smo pa tudi mi le 
ljudje, vsak s svojimi križi in ra
dostmi, človeško vednostjo, pa
metjo in znanjem, in kot takšni za 
mnoga vprašanja in stiske sode
lavcev vedno tudi ne najdemo 
ustreznega odgovora.

In če so mi v uredništvu Rudarja 
naročili, naj napišem nekaj ”o le
tu, ki ga bomo pomnili”, potem 
moram reči, da gre zame pri tem 
za leto, ki bi ga želel čimprej po
zabiti. Pa mi bo uspelo? Prepri
čan sem, da ne!

Član PO 
Franc Žerdin

BUČI, BUČI, BUC

Bobu bob

Rekel je 
bobu bob, 
snobu snob, 
popu pop, 
snopu snop, 
a oni njemu - stop!

Grigor Vitez - Čičak (1911 - 
1966)
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Moja ekskurzija v jamo Pesje
Ko postane hladneje, se 
kaj radi stisnemo ob to
plo peč ali radiator in ni
ti ne razmišljamo veliko, 
od kod toplota. Kvečje
mu pomislimo: Morda od 
kurilnega olja, zemeljs
kega plina, elektrike, 
drv ali premoga? No, že 
dlje časa sem si želela 
ogledati kakšen rudnik 
premoga in rudarje pri 
delu v njem. Letos v no
vembru — točneje: 25. 
novembra — so mi v Rud
niku lignita Velenje 
uresničili to željo. Bila 
sem v jami Pesje.

Najprej sem morala pri vratar
ju pustiti svojo osebno izkaz
nico, v zameno zanjo pa sem 
dobila obesek za obiskovalca 
podjetja. Nato me je prijazno 
sprejel Tu njo Pavič, tehnični 
vodja Jame Pesje. Na veli
kem načrtu mi je pokazal vri
sane jamske rove in povedal, 
da je v celem RLV "živih”, to
rej tistih, ki se uporabljajo, pri

bližno 90 kilometrov.
Številni rovi v RLV so že izko
riščeni in zasuti z jalovino. 
Nad rudnikom so umetna je
zera, ki jih od jam v njem loči 
debel sloj za vodo neprepust
nega materiala.
Tu njo Pavič mi je pojasnil, da 
ni nevarnosti pred pojavom 
kakšne nesreče zaradi nako
pičene vode v teh jezerih, po
leg tega pa, da rudnik ni loci
ran na potresnem območju. 
Predvidevajo, da je zalog pre
moga za velenjski rudnik še 
za kakšnih 100 let, prav to
likšno starost pa je rudnik ne
davno že tudi doživel.
Veliko skrb v RLV posvečajo 
varnosti zaposlenih v njem in 
posodobljanju rudniških na
prav. Tudi RLV pa pestijo de
narni problemi, saj je naša 
skupna "tolarska pogača" za 
vse vedno tanjša in manjša. 
Tu njo Pavič mi je seveda na
nizal še vrsto drugih podat
kov.
Po uvodnem delu moje eks
kurzije v RLV me je prevzela

Obvestilo Ljubljanske banke 
— Splošne banke Velenje, d.d.

SPOŠTOVANI VARČEVALCI!
Ali že razmišljate, da bo v letu 1992 treba poravnati DOHODNINO, to je 
davek od vseh dohodkov v letu 1991.
Da vas znesek dohodnine ne bi presenetil in denarno preveč prizadel, 
vam priporočamo, da že sedaj del svojega mesečnega dohodka naloži
te v Ljubljansko banko - Splošno banko Velenje, d.d. in si tako zago
tovite, da se bodo vaša vložena sredstva revalorizirala v skladu s 
stopnjo mesečne inflacije in še dodatno obrestovala 
Na ta način boste kot dober gospodar brez skrbi pričakali dan, ko boste 
morali poravnati svojo davčno obveznost.

Pri naši banki veljajo od 1. decembra 1991 nove, donosnejše obrestne 
mere za naložena tolarska sredstva občanov. Pa poglejmo, kakšne so!

obrestna mera 
R - mesečna r - letna

Tekoči računi občanov 9,35 % 0
Žiro računi občanov 9,35 % 0
Hranilne vloge na vpogled 9,35 % 0
Hranilne vloge, vezane nad 12 mes. 18,70 % 9 %
Hranilne vloge, vezane nad 24 mes. 18,70 % 11 %
Hranilne vloge, vezane nad 36 mes. 18,70% 13 %
Depoziti, vezani nad 1 mesec 18,70 % 0
Depoziti, vezani nad 3 mesece
- depoziti do 50 000 SLT 18,70 % 3 %
- depoziti od 50 000 do 100 000 SLT 18,70 % 4 %
- depoziti nad 100 000 SLT 18,70 % 5 %
Depoziti, vezani nad 6 mesecev 18,70 % 6 %
Depoziti, vezani nad 12 mesecev 18,70 % 9%

Primer enomesečne vezave

Glavnica: 10 000 SLT 
Obrestna mera: R - 18,7 %, r - 0 
Doba vezave: 31 dni 
Obresti: 1 870 SLT

Vabim vas, da se glede tega oglasite v vaši enoti naše banke!

garderoberka. Kmalu sem se 
prelevila v "knapa". Lahko si 
zamišljate, "kako lepo” so mi 
pristajale pisane rudarske 
spodnjice/gatke”, na vrvico! 
Preden sem obula škornje, mi 
je garderoberka spretno po
magala zaviti stopala v po
sebne krpe - "šuhfece”. Še 
ruto in čelado na glavo, pa 
sem bila pripravljena za eks
kurzijo v Zemljino nedrje!

Moj spremljevalec po jami je 
bil Marjan Marjanovič, sicer 
rudarski tehnik. Na pas mi je 
pred odhodom v jamo poma
gal natakniti akumulator za 
rudarsko naglavno svetilko in 
samoreševalec za zaščito 
pred morebitnim pojavom 
večje koncentracije človeku 
škodljivih plinov v jami. Kmalu 
sem tako pridobila nekaj kilo
gramov pri teži. Prejela sem 
še okroglo kovinsko ploščico 
z vtisnjeno številko, ki sem jo

dela pod zemljo, saj v premo
govniških jamah je zaradi po
javov gorljivega metana ka
jenje strogo prepovedano.

Sedežnica v jami je gotovo 
koristna pridobitev, saj rudar
jem skrajša lep kos poti do 
jamskih delovišč in z njih. Se
dež, "konjička” na nosilni vrvi 
sedežnice, pa si lahko kar sa
mi obesijo in snamejo.

Rudarjem delo precej olajšajo 
tudi posebna vozila na tirni
cah, pritrjenih na strop jamskih 
prog. Z njimi prevažajo težje 
kose delovne opreme in jam
ske materiale.
V jamskih rovih je precejšen 
prepih. Zrak je ponekod prav 
hladen, kajti jama mora biti 
zračna, imeti dotok in strujan- 
je svežega zraka. Tako se 
namreč zmanjšuje možnost 
večjih koncentracij nevarnih pli-

Lani junija s čela A na koti +50 v jami Pesje, ko je to čelo 
bilo pred likvidacijo (Foto: Ivan Pungartnik)

med potjo k jamskemu dviga
lu obesila poleg drugih takš
nih ploščic na enega izmed 
žebljičkov na leseni deski. Te 
ploščice potrebujejo nadzorni
ki, da imajo točen pregled nad 
številom rudarjev in morebitnih 
obiskovalcev v jami.

S spremljevalcem Marjanom 
sva se z dvigalom kaj hitro 
spustila do globine 420 me
trov, nato pa sva malo pešači
la.
Vsak rudar ima v jami svoje 
delovne naloge, ves delovni 
proces pa mora potekati kot 
dobro utečen mehanizem, 
brez napak, kajti v jami lahko 
že čisto drobna napakica 
povzroči katastrofo.
Kako čudovito je, da sploh ne 
kadim, lahko pa si predstav
ljam, kako mora rudarje kadil
ce včasih črvičiti brez kadeče 
se "dudke” v ustih ves čas

nov v njej, zlasti metana in 
ogljikovega dioksida.
V jamskih rovih so v primernih 
razdaljah montirane tudi na
prave, ki ugotavljajo in beležijo 
koncentracijo plinov v jamski 
klimi in druge pomembne po
datke za varnost pri delu v ja
mi.
Jamski rovi so na nekaterih 
mestih pregrajeni z lesenimi 
vrati za zadrževanje premoč
nega strujanja zraka.

Med najino potjo po jami sta 
temo v njej kmalu prebadala 
le še snopa svetlobe iz najinih 
svetilk, v zraku pa je viselo in 
migljalo vedno več premogo
vega prahu, ki v preveliki kon
centraciji tudi lahko povzroči 
eksplozijo.

Odkopani premog izvažajo iz 
jame po transportnih trakovih. 
Večje kose razsekajo drobilci.
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K

S KAKO PROIZVAJAMO?

Proizvodnja premoga v našem rudniku v novembru v pri
merjavi s predvideno v osnovnem, letnem načrtu in v pri
merjavi s predvideno v mesečnem načrtu:

Jama Preloge 
Jama Pesje 
Jama Skale 
Priprave

172 100 ton (125,54 %, 114,73%)
118 020 ton ( 90,78%, 90,78%)
90 140 ton (151,57 %, 145,39 %)
22 340 ton (147.36 %, 124,11%)

Skupaj RLV 402 600 ton (117,82 %, 111,83%)

V novembru smo imeli 20 delovnih dni.

Proizvodni načrt za december
(V oklepajih so navedene proizvodne naloge iz osnovnega 
načrta!

Jama Preloge 

Jama Pesje 

Jama Skale 

Priprave

108 300 ton 
5 700 Vdan 

144 400 ton 
7 600 Vdan 

66 500 ton 
3 500 Vdan 

22 800 ton 
1 200 Vdan

( 95 000) 
( 5 000)
(128 350) 
( 6 755)
( 59 500)

3 132) 
15 200) 

800)

Skupaj RLV 342 000 ton 
18 000 Vdan

(298 050) 
( 15 687)

Za december smo načrtovali 19 delovnih dni, vključno z zadnjo soboto, 
28 decembra - prvi dve soboti pa sta bili prosti in prosta bo tudi ju
trišnja, 21 decembra

Letos do decembra smo v RLV odkopali 3 598 500 ton premoga ali 
104.25 % glede na osnovni načrt.

Proizvodni sektor Skupnih služb RLV, 
Oddelek za tehnične plane in analize

Ko se je rov zožil in sva s 
spremljevalcem pričela
"planinariti” po premogu, sem 
zagledala skupinico rudarjev 
ob stroju za odkopavanje pre
moga. Ta stroj sestavlja velik 
rezilni boben in cela vrsta 
vzvodov in drugih elementov. 
Njegova moč je ogromna. 
Okrog tega stroja, kombajna, 
pa je odkopno hidravlično 
podporje s ploščami zgoraj, ki 
jih hidravlično odpirajo in za
pirajo. Kadar jih odprejo, se 
premog iz stropa prične vsi
pati na težki čelni transporter. 
Čeprav je odkop premoga v 
RLV v dobršni meri mehani
ziran, pa je pri njem lopata še

vedno nujen delovni pripomo
ček, če že ne ravno pri odko
pu, pa pri urejevanju odvoza 
odkopanega premoga. 
Pomislila sem, da tudi marsi
komu izmed nas na svetlem 
kdaj pa kdaj delo z lopato ne 
bi prav nič škodilo.

Zame je bilo zelo zanimivo tu
di, kako so se v jami rudarji 
šalili z mojim spremljevalcem, 
ko so ugotovili, da sem "po
sebne sorte knap”. "Temu, 
temu pa bo treba v kopalnici 
umiti pukl’ (hrbet),” so menili. 
Kandidatov za to je bilo več. 
Tam je bil tudi neki rudarski 
mojster strelec, ki mi je razka

zal strelivo in pripomočke 
za odstreljevanje premoga, s 
katerim si rudarji pomagajo v 
jami pri delu. Ravno takrat so 
pripravljali takšno miniranje in 
mi pri tem obrazložili, kakšni 
so varnostni ukrepi. S sprem
ljevalcem sva se pred odstre
litvijo premoga umaknila v 
rov, ki je potekal pravokotno 
na smer tistega, v katerem so 
odstreljevali, in tam mi je po
vedal, da morajo vsi rudarji bi
ti od mesta miniranja oddalje
ni 50 metrov. Čez čas sem v 
tem rovu zaslišala zamolklo 
eksplozijo, po njej pa zavoha
la neprijeten oster vonj. Dvi
gnil se je tudi oblak premogo
vega prahu. Z rudarji sem 
malo zatem soglasno ugotovi
la, da imamo "zgoraj", na pla
nem, v svežem zraku vedno 
pravi parfum Chanel, če po
mislimo na vonje tu spodaj v 
jami - na takle "odličen” par
fum "Prekljico" ob miniranju, 
kot so rekli.

Seveda sem v dveh urah in 
pol, kolikor sem bila v jami, 
spoznala le droben delček ru
darskega vsakdanjika. Kljub 
temu pa lahko rečem, da je 
delo rudarjev, čeprav je zelo 
mehanizirano, še vedno te
žaško, umazano in nevarno, 
da je zato rudarski kruh še 
vedno črn in težko prislužen. 
Mogoče se rudarji tudi zaradi 
tega med seboj obnašajo tako 
tovariško in nesebično. Ali pa 
zaradi jame in skrivnosti v 
njej. Jame, s katero dihajo in 
živijo, ji kljubujejo, jo razgalja
jo, pa čeprav včasih terja od 
njih hud davek - tudi najhuj
ši!

Sicer pa sem jaz jamo dožive
la brez občutka strahu, tesno
be in utesnjenosti. Niti pomis
lila nisem, da bi se mi lahko v 
njej kaj hudega zgodilo, da 
imam kot mnogi rudarji tudi 
jaz doma družino.
Ponosna sem, da sem smela 
vstopiti v ta globoki in temni 
svet. Do rudarjev, teh človeš
kih krtov sedaj čutim še večje 
spoštovanje. Priznati moram 
tudi, da nisem še nikoli prišla 
v kopalnico tako umazana kot 
iz jame. Ko sem si po prihodu 
iz nje zmivala v rudniški kopal
nici umazanijo s telesa, sem 
malo pomislila, ali mi bo res 
prišla umivat "pukl" vrsta ti
stih gostobesednih in pogum
nih kandidatov za to, ki sem 
jih prej srečala v jami. Toda 
nič se ni zgodilo! "Pukl" sem 
si morala umiti kar sama. Je 
morda sicer pregovorni po

gum rudarjev postal pogum 
preplašene ptice ob spoznan
ju, da bi imeli spet enkrat na 
redke čase v rudniški kopalni
ci priložnost videti golo žen
sko ritko?! Tak vtis mi je nam
reč dal neki mlad rudar, ko je 
nič hudega sluteč možato pri
korakal gol izpod prhe in za
gledal tam mojo žensko ma
lenkost.

Vsem rudarjem kličem njihov 
"Srečno!", celotnemu kolekti
vu Rudnika lignita Velenje pa 
želim obilo dobrih delovnih re
zultatov, prodorno "trgovsko 
žilico”, uspešno "veslanje” v 
naših današnjih nepredvidlji
vih gospodarskih razmerah in 
večji kos "tolarske pogače”!

In še tale zahvala!

Še posebej se zahvaljujem 
Jožetu Škofleku, srednjemu, 
ker je zastavil prvo besedo za 
ureditev moje ekskurzije v ja
mo, Francu Druksu, ker je 
"pripravil teren” zanjo in mi 
po prihodu iz jame podaril lič
no darilce miniaturno rudar
sko svetilko, Tunju Paviču, 
ker si je vzel čas, da mi je toli
ko stvari razložil, in mojemu 
spremljevalcu po jami Marja
nu Marjanoviču, ker mi je bil 
ves čas najine poti po jami 
prijeten in strokovno podko
van sobesednik.

Silva Šuc
Mašere-Spasiča 15
Ljubljana

Rudarjem v Rudniku lignita 
Velenje in njihovim druži
nam, ljubiteljem planinar
jenja, želi Upravni odbor 
Planinskega društva Velen
je srečno in uspešno novo 
leto 1992!

Srečno!

RUDAR, glasilo Rudnika lignita Velenje
Organ pri glasilu: Odbor za informiranje,
predsednik Jože Hace
Odgovorni urednik: Diana Janežič
Naslov uredništva: Rudnik lignita Velenje, glasilo Rudar,
Partizanska 78 (NOP), 63320 Velenje
Telefon: (063) 853-312, interna številka 1815
Izdelava fotografij: Ivan Pungartnik, Jamomerstvo RLV
Tisk: Tiskarna Velenje (štrbenkova 6, 63320 Velenje)
Naklada in izdajanje: 4 200 izvodov enkrat na mesec
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Nova podjetja pri RLV v času po ustanovitvi (3)

HABIT Velenje — Podjetje za upravljanje 
stanovanj, d.o.o., Velenje, Kersnikova 11

Pogovor z vršilcem dolžnosti njegovega direktorja 
Venčeslavom Tajnikom, dipl. ing. gradbeništva

RUDAR: Lani novembra ste za Rudarja 
o splošnih stanovanjskih vprašanjih in 
vprašanjih stanovanjskega in drugega 
neindustrijskega stavbnega sklada Rud
nika lignita Velenje med drugim rekli:

'Nova stanovanjska zakonodaja bo 
sprejeta takoj po sprejemu nove slo
venske ustave in, kot kaže, stano
vanjsko politiko res povsem spremenila. 
Vsak imetnik stanovanjske pravice bo z 
lastnikom stanovanja lahko sklenil na
jemno pogodbo ali pa se odločil za na
kup stanovanja.
Za socialno šibke prebivalce Slovenije, 
ki bodo postali najemniki, a ne bodo 
mogli plačevati najemnin - te bodo 
znatno večje, kot so sedanje stanarine - 
je predvideno subvencioniranje pri pla
čevanju najemnin. Sredstva za subven
cioniranje pri plačevanju najemnin se bo
do oblikovala iz prometnega davka od 
prodaje stanovanj in od davka na premo
ženje, ki ga bodo plačevali vsi lastniki 
stanovanj.

Moje priporočilo je: imetniki stanovanj
ske pravice naj se čimprej odločijo za na
kup stanovanja!

RLV je lastnik okrog 3100 stanovanj. 
Vodstvo RLV podpira prodajo stanovanj, 
kot jo predvideva nova zakonodaja. Z 
njo bi namreč RLV pridobil sredstva za 
graditev novih stanovanj ali pa za kaj 
drugega; denimo tudi za svoje podjet
niško prestrukturiranje.

Nov stanovanjski zakon bo verjetno kar 
hitro odpravil tudi to, da v marsikaterem 
velikem stanovanju stanuje samo en člo
vek, v majhnih stanovanjih pa se stiskajo 
družine.

V Velenju bo najbrž ustanovljenih več 
podjetij za upravljanje stanovanj. Pri 
RLV bo verjetno to delo prevzela naša 
služba, za stanovanjsko izgradnjo, ki bo 
kasneje prerastla v podjetje.

V Velenju ima RLV tudi še sedaj kar pre
cej poslovnih prostorov, in ker mu pri
manjkuje denarja, smo se že v začetku 
leta odločili, da najemnikom teh prosto
rov ponudimo, da jih odkupijo.
Sicer pa smo večino teh nepremičnin za
stavili, uporabili kot hipoteke, za prejete 
kredite pri Ljubljanski banki - Splošni 
banki Velenje, d.d."

Glede na te vaše izjave pred več kot le
tom dni vas prosimo za odgovore na tale 
vprašanja:

1. Kako to, da je nova stanovanj
ska zakonodaja bila sprejeta 
pred sprejetjem nove slovenske 
ustave in tudi pred sprejetjem za
kona o lastninskem preobliko
vanju podjetij z družbenim kapita
lom v podjetja z znanimi lastniki?

Vi ste v okolju glasila RLV Rudarja gotovo 
kompetentni, se pravi pristojni, za odgo
vor na to vprašanje. Ste, ali pa vsaj bili 
ste, član odbora ža stanovanjska vpra
šanja v občini Velenje in član takšnega 
slovenskega republiškega odbora. Poleg 
tega pa ste že od začetka leta 1967 vo
dilni delavec na področju stanovanjske 
izgradnje RLV; s tem, da ste v času ob
stajanja REK Velenje bili to tudi za do
mala vse druge organizacije REK Velen
je.

2. Kakšno je stanje ponudbe in 
povpraševanja za odkup sta
novanj RLV in realizacije od
kupa?

3. Lani novembra ste rekli: "Stanovanj
ske najemnine bodo znatno večje, kot so 
sedanje stanarine. ” Poleg tega pa, da je 
predvideno subvencioniranje pri plače
vanju najemnin za socialno šibke prebi
valce Slovenije, ki bodo postali najemniki 
stanovanj, a ne bodo mogli plačevati na
jemnin zanje.

Kako je zdaj s tem predvidevan
jem in z urejenostjo denarnih 
sredstev zanj?

4. Kako se uresničuje vaša dom
neva, da bo nov stanovanjski za
kon verjetno kar hitro odpravil to, 
da v marsikaterem velikem sta
novanju stanuje samo en človek, 
v majhnih stanovanjih pa se stis
kajo družine, in kakšne so sploh 
možnosti za uresničevanje te 
domneve; konkretne, v okviru 
stanovanjskega sklada RLV?

5. Katere poslovne prostore je 
lani in letos RLV odprodal in ka
tere je uporabil in katere še upo
rablja kot hipoteke za najete kre
dite?

6. Služba za stanovanjsko izgradnjo 
RLV je, kot ste predvideli, prerastla v 
podjetje, družbo z omejeno odgovornost
jo, HABIT Velenje - z registrirano dejav
nostjo:

- splošne stanovanjske storitve
— izgradnja, rekonstrukcija, adaptacija 
in popravljanje gospodarskih, stanovanj

skih in drugih stavb
- napeljevanje, popravljanje in vzdrže
vanje gradbenih instalacij
- finalna in obrtna dela v gradbeništvu
- urejanje in vzdrževanje zelenic v sta- 
novanjsih skupnostih
- promet z nepremičninami

Kakšno je zdaj stvarno, fizično 
stanje uresničevanja vse te regi
strirane dejavnosti HABIT Velen
je in kakšna je sploh organiza- 
cijsko-kadrovska sestava vašega 
podjetja?

ODGOVORI

1)
Nova stanovanjska zakonodaja, ki jo 
uporabljamo od 18. oktobra letos, je bila 
res sprejeta pred novo slovensko usta
vo. Njeno sprejetje so omogočili amand-

Dipl. ing. V. Tajnik je že od začetka le
ta 1967 vodilni delavec pri stano
vanjski izgradnji našega rudnika

maji k prejšnji ustavi, popolnoma čista 
pa zaradi tega ta zakonodaja najbrž ni. 
Delegati so v republiški skupščini nov 
stanovanjski zakon po dolgem prepriče
vanju sprejeli in posledice takšnega 
sprejema tega zakona so danes takšne, 
kot so — pozitivne in negativne.
Pri sprejemanju naših novih pravnih 
predpisov je pač prehitevanje skoraj 
vsesplošno. Kolikor to zadeva stano
vanjski zakon, se nam zaradi tega pojav
ljajo problemi glede skupnih prostorov in 
delov objektov, glede etažne lastnine, 
lastnine stavbnega zemljišča, določanja 
novih lastnikov, prodaje nepremičnin in 
še glede drugega.
Te probleme seveda imamo tudi zaradi 
še nesprejetega zakona o lastninskem 
preoblikovanju podjetij z družbenim kapi
talom v podjetja z znanimi lastniki.
Kar se tiče pojasnila k temu prvemu 
vprašanju, pa naj povem, da sem precej 
časa bil dejaven v Samoupravni stano
vanjski skupnosti občine Velenje, in sicer 
kot predstavnik njenega odbora za sta-
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Nov blok s 54 stanovanji ob parku pri velenjskem kotalkališču za naš stano
vanjski sklad v izgradnji - s prednje strani!

novanjsko izgradnjo. Tako dobro vem, 
da je v preteklih letih bilo v občini Velen
je zgrajenih veliko število družbenih na
jemnih stanovanj, vendar vseh stano
vanjskih problemov v občini ni bilo mno- 
če razrešiti, in to zaradi prevelikega do
seljevanja ljudi.
Nekaj časa sem tudi kot delegat zasto
pal občino Velenje v Zvezi stanovanjskih 
skupnosti Slovenije. Vendar brez prave 
koristi, ker je bil delegatski sistem preveč 
prepleten, da bi lahko bil učinkovit.
Za Rudnik lignita Velenje, in kasneje za 
"družino” REK Velenje, pa je služba za 
stanovanjsko izgradnjo, ki sem jo vodil, 
opravljala vsa dela, ki so se tikala prido
bivanja in izgradnje stanovanj.
V času delovanja te službe je bilo za 
RLV in organizacije bivšega REK Velen
je zgrajenih okoli 2 300 stanovanj. RLV 
pa je za stanovanjsko izgradnjo poleg z

zakonom predpisanih sredstev izločal še 
dodatna sredstva. Vendar stanovanjskih 
problemov svojih delavcev kljub temu v 
celoti ni mogel razrešiti. Šele z začetkom 
zmanjševanja števila zaposlenih v njem 
je njegova stanovanjska problematika 
začela postajati manj pereča.

2)
Nov stanovanjski zakon omogoča nosil
cem stanovanjske pravice in njihovim 
ožjim družinskim članom nakup stano
vanja. Zahtevkov za nakup stanovanja pa 
je letos do konca novembra bilo pri nas 
220 in sklenjenih pogodb o nakupu sta
novanja na podlagi teh zahtevkov 190, 
ker je 30 zahtevkov bilo nepopolnih ali 
po upravičenosti dvomljivih.
Pogoj za nakup je državljanstvo Republi
ke Slovenije interesenta za nakup, last
nik oziroma prodajalec stanovanja pa

odprodajo stanovanja lahko odkloni, če 
ima interesent za nakup stanovanja pri
merno rešeno stanovanjsko vprašanje s 
hišo ali stanovanjem.
Z nakupom novi lastnik stanovanja 
postane tudi zavezanec za plačevanje 
soudeležbe pri stroških vzdrževanja in 
uporabe celotnega stanovanjskega ob
jekta.

3)
Nov stanovanjski zakon zamenjuje sta
narino z najemnino. Lastniki stanovanj 
bodo tako z najemniki stanovanj sklenili 
najemne pogodbe.
Najemna pogodba bo praviloma sklenje
na za nedoločen in le izjemoma za dolo
čen čas in bo določala obveznosti lastnika 
in najemnika.
Za določen čas bo na primer najemna 
pogodba sklenjena z najemnikom, ki si 
je že začel graditi svojo hišo in jo bo iz
gradil v 3 letih.
Najemnine ne bodo oblikovane tako, da 
bi bile dobičkonosne, in bodo v vsej Re
publiki Sloveniji med sabo usklajene.

Družine, ki ne bodo mogle plačevati sta
novanjske najemnine, bodo deležne 
subvencioniranja pri plačevanju najemni
ne iz ustanovljenega republiškega skla
da za ta namen in za izgradnjo in preno
vo stanovanj.
Republiški stanovanjski sklad naj bi se 
napajal s sredstvi od prodaje stanovanj, 
z delom davka od prometa z nepremični
nami, davki od nepremičnin in še z drugi
mi sredstvi.
Lastnik oziroma prodajalec stanovanja 
mora po novem stanovanjskem zakonu 
odvesti v republiški stanovanjski sklad 
20 % kupnine za stanovanje in še 2 % 
prometnega davka.
RLV je tako v ta sklad do konca novem
bra odvedel prek 7,3 milijona SLT.

4)
Nov stanovanjski zakon naj bi res razči
stil tudi vprašanje izkoriščenosti stano
vanj. Poznano je, da imajo mnoge šte
vilčno male družine velika stanovanja, in 
nasprotno, da v malih stanovanjih živi 
mnogo družin z več člani. To je vsekakor 
nesmotrno, in v okviru stanovanjskega 
sklada RLV so možnosti za odpravo te
ga neskladja.
Male družine v večjih stanovanjih tudi ne 
bodo upravičene do subvencije pri pla
čevanju stanovanjske najemnine. Na
jemnine pa bodo sorazmerno večje, kot 
so sedaj še stanarine, in zato se bodo 
nekatere družine že zaradi ekonomskih 
nagibov želele ali celo morale preseliti v 
manjše stanovanje.
Pri nas smo take želje že registrirali, 
kljub temu, da je še vedno največ zani
manja za zamenjavo manjših stanovanj 
z večjimi.

5)
Lani in letos je RLV odprodal 14 poslov
nih prostorov v Velenju in enega v Šo
štanju. Skupna površina teh prostorov 
je 637,27 m2, kupci so zanje plačali

Blok na zgornji sliki še z zadnje strani, gradi ga GRADIS Celje in bo še letos 
vseljiv in ob vselitvi vreden okrog 185 milijonov SLT
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skupno 8 442 655 din in SLT, če zneske 
kupnin ustrezno revaloriziramo, pa bi 
zdaj to bilo skupno okrog 15 milijonov 
SLT.
Večji od teh prostorov so:
- prostor 132,76 m2 v Šaleški 18 v Ve
lenju, odprodan podjetju Borovu 10. 11. 
1990, za 2 816 006 din
- prostor 91,65 m2 v Cesta talcev 3 v 
Šoštanju, odprodan marca letos A. Že- 
vart, za 1 072 000 din
- prostor 56,47 m2 v Prešernovi 7 v Ve
lenju, odprodan Edu Cehnerju 5. 12. 
1990, za 516 836 din
- prostor 54,24 m2 v Šaleški 16 v Ve
lenju, odprodan Ambroževi in Terglavov! 
10. 12. 1990, za 645 000 din
- prostor 48,53 m2 v Prešernovi 7 v Ve
lenju, odprodan Mljačevi 24. 11. 1991, 
za 274 322 SLT
Sicer pa je RLV poslovne prostore, in 
druge nepremičnine, odprodajal že v 
prejšnjih letih.

Zastavil, uporabil kot hipoteke, za najete 
kredite (pri Ljubljanski banki - Splošni 
banki Velenje, d.d.) pa je RLV lani in le
tos tele poslovne prostore:
1) prostor 371,10 m2 v Cankarjevi 1 v 
Velenju, uporabnik M club (staro ime 
MODNI SALON Velenje)
2) prostor 162,04 m2 v Cankarjevi 1 v 
Velenju, uporabnik Brivnice in česalnice 
Velenje
3) prostor 356,93 m2 v Cankarjevi 2 v 
Velenju, uporabnik ERA Velenje
4) prostor 510,38 m2 v Kidričevi 1 - 7 v 
Velenju, uporabnik ERA Velenje
5) prostor 752,77 m2 v Rudarski 2 v Ve
lenju, uporabnik ERA Velenje
6) prostor 110,58 m2 v Šaleški 18 v Ve
lenju, uporabnik Ljubljanska banka
7) prostor 746,42 m2 v Šaleški 20 v Ve
lenju, uporabnik ERA Velenje
8) prostor 698,96 m2 v Kidričevi 6-12 
(Stara Nama) v Velenju, uporabnik ERA 
Velenje
Razen prostora z zaporedno številko 6 je 
RLV vse te prostore zdaj že odprodal, hi
poteke pa prenesel na svojo upravno 
stavbo Rudarsko 6 v Velenju in del svoje 
glavne upravne stavbe, Partizanske 78 v 
Novih Prelogah (NOP).
Te odprodane prostore so odkupili njiho
vi dosedanji uporabniki. Torej M Club 
(prostor z zaporedno številko 1, odkup 
31. oktobra letos, za 185 550 DEM v to
larski protivrednosti), Brivnice in česalni
ce Velenje (prostor z zaporedno številko 
2, odkup 30. septembra letos, za 1,6 mi
lijona tolarjev) in ERA Velenje (prostore 
z zaporednimi številkami 3, 4, 5, 7 in 8, 
vse skupaj za okrog 17,5 milijona tolar
jev, po cenah z dne 1. oktobra letos,kar 
je sorazmerno ugoden odkup, to pa za
to, ker je ERA izgradnjo teh objektov do
končala sama).

6)
Služba za stanovanjsko izgradnjo RLV je 
res prerastla v podjetje. Preoblikovana je 
bila v podjetje, točneje, v družbo z ome
jeno odgovornostjo v družbeni lasti, za 
upravljanje stanovanj v lasti RLV in kot

takšna registrirana z imenom RABIT Ve
lenje 17. 7. 1991.

Naše podjetje ima sedaj sedež v Kersni
kovi 11 v Velenju in si pridobiva dohodek 
še s storitvami za RLV, po prevzemu 
stanovanjskega sklada RLV v upravljan
je pa si ga bo z registrirano dejavnostjo.

Ustanovitelj podjetja in lastnik kapitala v 
njem je samo RLV.

Sedaj imamo v RABIT Velenje skupaj z 
mano zaposlenih 8 delavcev, in sicer po 
enega dipl. inž. gradbeništva, dipl. prav
nika, gradbenega tehnika, ekonomista, 
ekonomskega tehnika in administratorja 
ter dva gradbena inženirja. Formalni deli 
podjetja pa so tehnični, gospodarski in 
splošno-pravni.

RUDAR: Pravica do stanovanja je bila v 
našem prejšnjem političnem sistemu 
ustavna. Zdaj je prejšnja ustava tako 
prepredena z amandmaji in novo zako
nodajo, ki prehiteva reševanje vprašanj 
nove ustave, države Republike Šloveni- 
je, da človek in državljan glede stano
vanja, in svojih temeljnih pravic ter svo
boščin sploh, pravzaprav ne ve, pri čem 
je. Pri nas so pač "načela o temeljnih 
pravicah, svoboščinah in dolžnostih člo
veka in državljana, o organizaciji in de
lovanju državne oblasti in oblikovanju 
njene v pravnih predpisih izražajoče se 
volje" tako zmedena, nedogovorjena in 
nedorečena, da se menda še sam pre
svetli minister za pravosodje in upravo 
prav ne znajde glede njih. Vsaj po neka
terih njegovih komentarjih, ki jih daje kot 
strankarski prvak, bi lahko tako sklepali.

Kako vi gledate na ves ta novi 
srednji vek pri nas in tudi v drugih 
republikah razpadajoče se Ju
goslavije v vojni in prepirih?

Ali naj bo res vse razdeljeno in 
urejeno v korist posameznikov, 
skupin ali slojev prebivalstva, ki 
so si mogli, hoteli in znali pravi 
čas zagotoviti bolj ali manj varno 
življenje in vpliv na odločanje o 
spremembah političnega in go
spodarskega sistema?

Marsikaj ste preživeli in izkusili. Že kot 
otrok med drugo svetovno vojno, ko so 
vam v Celju kot talca Nemci ustrelili oče
ta, vas pa z dvema bratoma odpeljali v 
Nemčijo in mater v koncentracijsko tabo
rišče Auschvvitz.
Tudi po vrnitvi iz Nemčije niste imeli lah
kega življenja. Pripovedovali ste mi, ka
ko trdo ste morali delati na vaši kmetiji v 
Ravnah pri Šoštanju, da ste se lahko po 
štirih razredih osnovne šole in nižji gim
naziji izobraževali v Gradbeni srednji šoli 
v Ljubljani in da ste potem v Ljubljani, 
lahko še študirali in doštudirali za diplo
miranega gradbenega inženirja.

Tudi zaradi teh razlogov vas prosimo, da 
odgovorite še na ti dve vprašanji!

ODGOVOR: Kar bi utegnil na ti dve 
vprašanji odgovoriti, bi se smiselno pre
cej skladalo z vsebovanim, pa ne določ
no izraženim mnenjem že v njima in v 
uvodu vanju.

R.B.

ZAHVALA

Hvala častni straži iz RLV, godbenikom Ru
darske godbe Velenje in pevcem moškega 
pevskega zbora KAJUH Velenje za sodelo
vanje pri žalnih slovesnostih ob smrti dragega 
moža in očeta Borislava Radiča.

Žena Vida z otroki Dejanom, 
Jovanko, Jadranko in Marjanom

Pogled na restavracijo JEZERO GOST Velenje...
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Direktor GOST Velenje 
ing. org. dela Franc Lenart:

NIKOLI NI KAJ UREJENO 
TAKO DOBRO, DA NE BI MOGLO 
BITI UREJENO ŠE BOLJŠE

RUDAR: Rudar-lnformator, glasilo RLV pred 
formiranjem REK Velenje in potem glasilo 
REK Velenje vse do "zadnjih zdihljajev"' REK 
Velenje lani v drugem polletju, je bolj ali manj 
redno spremljal tudi delo, poslovanje, organi
zacijo in razvoj na področju družbene prehra
ne, organiziranih letovanj, gostinstva in sam
skih domovih pri RLV in kasneje domala vseh or
ganizacijah v sklopu bivšega REK Velenje To 
pa precej po vaši zaslugi, direktor Lenart. Saj 
sta vsako leto izšli v Rudarju-lnformatorju vsaj 
dve izčrpni informaciji s tega področja "izpod 
vašega peresa” - vodilnega delavca na tem 
področju, odkar je po organizaciji in dejavnosti 
zaokrožena celota.

Po "zadnjih zdihljajih" REK Velenje lani v dru
gem polletju, če še enkrat tako rečemo, pa ni 
več omenjenemu povsem enakovrednega do
toka informacij in je zato nastala neka vrzel v 
obveščenosti, vsaj širšega kroga zaposlenih v 
RLV, o delu, poslovanju, organizaciji in razvo
ju na področju vašega direktorstva.

Vsaj na tale vprašanja bi kazalo odgovoriti, da 
bi to vrzel v obveščenosti v glavnem odpravili:

1. Kako ste letos uresničevali dejav
nost vaše organizacije na področju 
družbene prehrane, organiziranih le
tovanj, gostinstva in samskih domov?

Zadnje leto, za katero so bile take informacije 
objavljene v našem internem glasilu, je bilo le
to 1989, in v teh informacijah je med drugim 
rečeno:

- V celem letu 1989 bomo pripravili in razdeli
li okrog 1 400 000 obrokov hladnih malic, 
290 000 obrokov toplih malic in 250 000 kosil 
in večerij, približno toliko pa smo obrokov enih

in drugih malic ter kosil in večerij pripravili in 
razdelili tudi v prejšnjem letu, 1988.
- V tem letu (1989) smo imeli okrog 4 300 
udeležencev organiziranih letovanj in s tem 
znatno manj kot v prejšnjem letu, in sicer zato, 
ker smo zaradi posebnega sindikalnega dogo
vora letovanja organizirali v glavnem v naših 
lastnih počitniških zmogljivostih in le deloma v 
zdraviliščih in najetih apartmajih, ker za to ni 
bilo posebnega interesa.
- Fizičen - stvaren, predmeten - obseg de
javnosti naših gostinskih lokalov v tem letu ni 
bil v prehudi soodvisnosti s posledicami velike 
inflacije med letom, in to zaradi tega, ker smo 
si za njihovo konkurenčnost veliko prizadevali 
z organiziranjem številnih prireditev in taktič
nim prilagajanjem cen v njih tržnim razmeram.
- Zaradi manjšega zaposlovanja novih delav
cev, naravnega odliva in preselitev starih de
lavcev ter drugih vzrokov se vedno bolj manj
ša tudi število delavcev v naših samskih do
movih. Sedaj (novembra 1989) jih imamo v 
njih okrog 700, namestili pa bi jih lahko precej 
več. Zaradi tega smo se po preureditvi sam
skega doma Kersnikova 2 v Velenju v blok z 
družinskimi stanovanji letos lotili še preurejan
ja polovice samskega doma Kersnikova 13 v 
Velenju v družinska stanovanja. Če se bo šte
vilo stanovalcev v naših samskih domovih še 
naprej občutno zmanjševalo pa bomo - ver
jetno že prihodnje leto - lahko začeli preure
jati v družinska stanovanja še drugo polovico 
tega samskega doma.
Predvidevamo, da bo v bodoče za namestitev 
samskih delavcev zadoščal naš blok garson
jer na Kidričevi cesti v Velenju, v katerem so 
sobe tudi najbolje opremljene in sploh primer
ne za to.

2. Kako ate po letu 1989 uresničevali 
razvojne usmeritve dejavnosti vaše 
organizacije?

V informacijah, o katerih je bilo govora, ste za
pisali tudi:

- Ustanoviteljem naše organizacije primanj
kuje sredstev že za enostavno obnavljanje, še 
bolj pa za nadaljnji razvoj družbenega stan
darda njihovih delavcev. Zato bomo morali 
napeti vse sile že za ohranitev sedanje ravni 
družbenega standarda njihovih delavcev, za 
še boljši družbeni standard pa bodo seveda 
potrebna nova vlaganja.
- Pri družbeni prehrani bodo naša prizade
vanja osredotočena na zagotavljanje večje 
kakovosti in večje možne izbire pripravljenih 
obrokov hrane. Prizadevali pa si bomo tudi za 
boljšo delitev hrane in urejenost prostorov za 
to.
Se naprej bomo morali širiti tudi ponudbo to
plih obrokov hrane.
- Pri organizaciji letovanj bomo morali skrbeti 
za večanje naših lastnih letoviščnih kapacitet; 
predvsem z dokupovanjem apartmajev ob 
morju, v zdraviliščih in planinskih rekreacijsko- 
turističnih centrih.
Naš počitniški dom v Fiesi bo treba temeljito 
obnoviti in ga znotraj še posodobiti. Vzpored
no s tem bo treba zagotoviti tudi sredstva za 
izgradnjo novih objektov za rekreacijo gostov 
v njem.
- V našem gostinstvu bomo morali čimprej 
uresničiti program razvoja gostinsko-turistič- 
nega centra Jezero in začeti z intenzivnimi 
pripravami za vsestransko izrabo obal vseh 
jezer v naši dolini za turistično dejavnost. 
Nujno je tudi, da posodobimo naš gostinski lo
kal Vilo Široko v Šoštanju in več storimo za raz
voj našega gostinstva v mestu Velenju.

3. Kakšna je pravzaprav sedanja or
ganiziranost vaše organizacije in nje
na dejavnost in kateri so ustanovitelji 
vaše firme?

V deloma že povzetih informacijah iz leta 
1989 ste o novi organiziranosti vaše organiza
cije zapisali:

Glede nove organiziranosti se zavzemamo 
predvsem za dvoje:

1. da bi vse naše dejavnosti ostale tudi v bo
doče organizacijsko zaokrožene v eni enoti
2. da bi se v okviru možnih novih organizacijs
kih oblik naša dejavnost oblikovala kot poseb
na organizacijska enota v okviru RLV ali kot 
posebno podjetje znotraj energetike

4. Za sklep pa orišite še svojo dose
danjo življenjsko in delovno pot, svojo 
družino in njeno življenje in vaše po
glede na nemimi čas, v katerem živi
mo!

Po družbenem statusu ste namreč vodilni člo
vek, in še v podjetju, ki ima predvsem opravka 
z ljudmi in njihovimi dobrimi in slabimi last
nostmi in razpoloženji, zato bo vse prej kot od
več, da se okolju, za katerega vaša firma dela 
veliko, če že ne največ, tudi tako predstavite.

ODGOVORI

1)
GOST Velenje je kot naslednik delovne skup
nosti Družbeni standard REK Velenje letos iz
koriščal svoje storitvene kapacitete še vedno 
pretežno za delavce bivšega REK Velenje 
oziroma podjetij, ki so iz njega nastala po nje
govem razpadu. Odvečne kapacitete za de
lavce teh podjetij pa je seveda skušal čimbolj 
izkoristiti na prostem trgu.
To velja predvsem za storitvene kapacitete 
GOST Velenje na področju družbene prehraIn na večnamensko dvorano v izgradnji pri njej!
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ne in organiziranih letovanj, saj njegovi go
stinski obrati so povsem odprtega tipa, torej 
brez tržnih omejitev.

Sedanja vrednost osnovnih sredstev, s kateri
mi je letos gospodaril GOST Velenje - po 
mnenju njegovih organov upravljanja dobro 
tudi z vidika vzdrževanja in ohra
njanja njihove življenjske dobe in uporabnosti 
- je 59 468 384 SLT.
Zaradi hitrega obračanja sredstev nam tudi ni
so bile potrebne večje zaloge repromateriala 
in drugega blaga. Kljub temu pa nam je letos 
obratnih sredstev primanjkovalo in smo se za
to, predvsem zaradi zamud pri plačevanju na
ših terjatev, morali spopadati z velikimi likvid
nostnimi težavami. Obresti zaradi zamud pri 
plačevanju računov, ki so nam jih izstavili naši 
dobavitelji, pa bodo tudi poslabšale naš pos
lovni rezultat.

Računamo, da bo GOST Velenje letos ustvaril 
skupno za okrog 130 milijonov SLT prihodka 
in da bo njegov poslovni rezultat ob koncu leta 
le pozitiven, vendar brez večjega dobička ozi
roma ostanka dohodka, ker so stroški na
raščali tako hitro ali celo hitreje kot vsi prihod
ki skupaj

V primerjavi z lanskimi pa bodo vsi naši le
tošnji prihodki skupaj po vrednosti veliko 
manjši, predvsem zaradi manjšega števila pri
pravljenih obrokov hrane v našem obratu 
Okrepčevalnici in našem obratu Družbeni 
prehrani, ki pa smo ga med letom prodali, 
manjšega števila stanovalcev v naših samskih 
domovih, manjšega števila letovanj, ki jih or
ganiziramo, in manjšega fizičnega obsega 
prodaje blaga in storitev v vseh naših gostin
skih obratih.

Glede na podatke o poslovanju naših obratov 
v letošnjih prvih devetih mesecih predvideva
mo, da bo Okrepčevalnica letos do konca leta 
pripravila in razdelila okrog 900 000 obrokov 
hladnih malic, kar je skoraj za četrtino manj, 
kot jih je pripravila in razdelila prejšnje leto. Še 
veliko manjša pa bo realizacija fizičnega ob
sega dejavnosti obrata Družbene prehrane, 
saj ta naš obrat je letos v prvih devetih mese
cih pripravil in razdelil kar za 60 % manj kosil 
in večerij kot v enakem obdobju prejšnjih let in 
zato smo potem ta obrat tudi prodali. Vzroka 
za takšno zmanjšanje fizičnega obsega dejav
nosti teh dveh naših obratov oziroma delovnih 
enot pa sta zmanjševanje števila zaposlenih 
in manjše število realiziranih delovnih dni v 
RLV in v drugih podjetjih, za katere izkorišča
mo naše storitvene kapacitete na področju 
družbene prehrane.
Upadanju potreb po naših storitvah smo sku
šali čimbolj prilagoditi tudi število zaposlenih v 
podjetju, saj smo v naših delovnih enotah le
tos v začetku leta imeli zaposlenih skupno še 
161 delavcev, ob koncu septembra že 28 
manj, v celem letu pa bomo imeli zaposlenih 
povprečno okrog 147 delavcev.
Problem kadrovskih presežkov smo reševali z 
izplačevanjem odpravnin, dokupi potrebnih let 
pokojninske dobe posameznim delavcem za 
takšno ali drugačno upokojitev ter z rednim 
upokojevanjem delavcev.
Finančni rezultat našega poslovanja bo seve
da tudi zaradi izdatkov v ta namen letos slab
ši, kot je bil prejšnja leta.

Zaradi zmanjševanja števila zaposlenih iz po
dobnih razlogov in na podobne načine tudi v 
RLV in drugih podjetjih, na katere smo pre
težno navezani pri izkoriščanju naših storitve
nih kapacitet, pa se je letos občutno zmanjša
lo tudi število stanovalcev v naših samskih do
movih Letos v začetku leta je, recimo, bilo v

našem samskem domu na Kidričevi cesti še 
400 stanovalcev, konec leta pa jih bo le še 
okrog 170.
To nam je tudi povzročilo kar precej proble
mov.
Ne samo problem, da so fiksni stroški v po
slovanju samskih domov ostali v strukturi vseh 
stroškov njihovega poslovanja praktično ne
spremenjeni in zato tudi v velikem obsegu ne
pokriti. Saj število stanovalcev v samskih do
movih se je tako zelo zmanjševalo, da preos
talim pač na noben način ni bilo mogoče zara
čunavati vseh stroškov poslovanja samskih 
domov
Še bolj kot vse to nam je namreč povzročal 
preglavice problem, kako zagotoviti delovna 
mesta in zaposliti naše delavce v samskih do
movih, ki so zaradi takšnega upada stanoval
cev v njih postali kadrovski presežek.

Tudi naši gostinski obrati Delavski klub, Jeze
ro, Vila Široko in bifeji bodo letos imeli po 
vrednosti manjšo realizacijo, kot so jo imeli la
ni in v prejšnjih letih. To pa zaradi zmanjše
vanja kupne moči razpoložljivega denarja pri 
ljudeh za potrošnjo v gostinstvu.
K temu so precej prispevale tudi cene v go
stinstvu, ker zaradi velikih prometnih davkov 
niso mogle biti manjše, kot so bile. Vsaj za na
še gostinske obrate to velja. Vsi so se namreč 
odpovedali velikemu delu možnih marž, da bi 
pri cenah le bili čimbolj konkurenčni, in zato 
imeli tudi manj denarja za tekoče in investi
cijsko vzdrževanje osnovnih sredstev, plače 
svojih delavcev ter investicije.

Naša delovna enota Dom rudarjev v Fiesi je 
letos imela za okrog 4,5 milijona SLT vseh pri
hodkov skupaj.
V času od 20. maja do 13. septembra je za 
svoje goste realizirala 8 730 dnevnih penzio
nov ali za 26 % manj kot v lanski sezoni leto
vanj.

Zaradi vojnih razmer sta ji popolnoma izpadli 
dve izmeni domačih letovalcev, poleg tega pa 
so ji izpadla predvidena skupinska letovanja 
Madžarov in Avstrijcev.
Zaradi teh vzrokov in še izredno slabega pro
meta v svojih točilnicah je ta naša delovna 
enota pri poslovanju imela izgubo.

Naša organizacija letovanj je letos zajela v 
glavnem delavce in družinske člane delavcev 
RLV, Sipaka, ESO in APS Letovanja zanje 
smo organizirali v več krajih ob Jadranu in v 
toplicah. Vseh udeležencev letovanj, ki smo 
jih organizirali, pa je bilo 1 825.
Letoviščne kapacitete, ki smo jih imeli v zaku
pu, smo v glavnem zakupili prek turističnih 
agencij.
Veliko povpraševanja je bilo letos pri nas za 
letovanja v apartmajih in avtomobilskih prikoli
cah, manj pa za letovanje v hotelih. Sicer pa 
smo tudi letos imeli največ interesentov za le
tovanja v glavni turistični sezoni.
Več kot polovica vpisanih za letovanja, ki smo 
jih organizirali, je zaradi nastanka vojnih raz
mer, letovanje odpovedalo. To pa nam je 
povzročilo precejšnje stroške brez kritja. Saj 
je letos bilo treba za večino zakupljenih leto- 
viščnih kapacitet zakupnino plačati vnaprej in 
potem za neizkoriščene kapacitete ni bilo mo
goče izterjati nazaj vseh vplačil.
Čeprav je za letovanja v avtomobilskih prikoli
cah bilo letos pri nas sorazmerno veliko pov
praševanja, pa so potem v primerjavi s prejš
njimi leti bile prikolice zelo slabo izkoriščene, 
saj je od razpoložljivih 560 mest v njih bilo iz
koriščenih le 30. In to nam je tudi povzročilo 
dodatne finančne težave.
Podobno kot za letovanja v avtomobilskih pri
kolicah velja za letovanja, ki smo jih organizi
rali v apartmajih v obmorskih krajih; le apart
maje pri Treh kraljih in na Rogli na Pohorju 
smo imeli bolje izkoriščene.

2)
S prehajanjem naše organizacije na podjet
niško organiziranost se je njen status začel v 
jedru menjati in s tem tudi vse njeno poslo
vanje.
Predvsem v trženje smo morali uvesti novosti. 
Prej, ko smo bili še delovna skupnost, je bil 
naš cilj predvsem, opravljati našo dejavnost 
tako, da bodo uporabniki naših storitev, delav
ci in drugi, čimbolj zadovoljni z njihovo količi
no, kvaliteto in ceno. Dohodek naše organiza
cije oziroma dobiček nam je pri tem bil bolj 
drugotnega pomena. Zdaj, v podjetniški orga
niziranosti, pa je ravno naš dohodek oziroma 
dobiček glavni pogoj za obstanek naše orga
nizacije in njen nadaljnji razvoj.

Police za kruh v kuhinji Okrepčevalnice NOP je treba kar naprej polniti
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Milka hladnih malic v Okrepčevalnici NOP Jožica Andrejc - pri delu

Tako se vse drugače tudi pri nas prebija v 
ospredje spoznanje, da bo nadaljnja eksisten
ca organizacije odvisna le od dela in znanja 
vseh v njej zaposlenih.
Zelo jasno nam torej postaja, da bo GOST 
Velenje lahko obstajal in se razvijal le, če bo 
vso svojo dejavnost - od dejavnosti na po
dročju družbene prehrane in samskih domov 
do dejavnosti na področju letovanj in gostinst
va - opravljal z vseh vidikov konkurenčno.
V GOST Velenje smo, kar se tiče tega, da bi 
jutri, in v prihodnje sploh, bolje delali, letos tudi 
kar veliko naredili; kljub temu, da smo precej 
energije potrošili za uveljavitev nove organizi
ranosti in da tudi nam nemirni čas ni prizane
sel s svojimi bridkostmi.
Občutno zmanjšanje potreb po naših storitvah 
na področju družbene prehrane in samskih 
domov je tudi nujno terjalo, da na tem po
dročju nekaj storimo za zaustavitev rasti izgu
be in rešitev problema kadrovskega presežka. 
In smo tudi storili, ko smo odprodali naš obrat 
družbene prehrane na Kidričevi cesti v Velen
ju in si tako zagotovili sredstva za izgradnjo 
nove večnamenske hale v sklopu turističnega 
kompleksa Jezero in sploh modernizacijo tega 
našega turističnega centra ter za izgradnjo 
dveh naših novih gostinskih lokalov na Kersni
kovi cesti v Velenju pa za ureditev našega bi
feja na Jašku Skale in bifeja v Centru srednjih 
šol Velenje.
V okviru modernizacije našega turističnega 
kompleksa Jezera smo izboljšali možnosti za 
zabavo in rekreacijo naših gostov z izgradnjo 
igrišča za otroke, ureditvijo več pomolov ob 
obali jezera za športno-rekreacijske aktivnosti 
na vodi in z nakupom nekaj plovil in drugih 
naprav za te aktivnosti.
Precej sredstev smo namenili tudi za ureditev 
parkov, zelenic in poti v okolju vseh naših go
stinskih objektov, posebno pa tistih, ki spada
jo k našemu turističnemu centru Jezeru. 
Sploh lahko trdim, da smo si veliko prizadevali 
za dvig kvalitete storitev na vseh področjih na
še dejavnosti po sodobnih merilih, obenem pa 
tudi za čimbolj zmerne cene in pestrost pri po
nudbi naših storitev.
Torej smo se res začeli podjetniško obnašati. 
Seveda pa se zavedamo, da bomo v tej smeri 
morali v prihodnje biti še bolj prizadevni in tudi 
agresivnejši. Ideje, načrte, energijo in znanje 
za to imamo. Izboljšati pa si moramo še fi
nančne možnosti za nova vlaganja v moderni
zacijo in razvoj materialne osnove naše dejav
nosti.

3)
GOST Velenje, kar pomeni Podjetje za go
stinske storitve in za počitniško-turistično de
javnost s sedežem v Velenju, v Kersnikovi 11, 
je družba z omejeno odgovornostjo, d.o.o., v 
družbeni lasti, ustanovljena 1. 1. 1991 iz de
lovne skupnosti Družbeni standard bivšega 
REK Velenje.

Dejavnost GOST Velenje je:

- opravljanje gostinskih storitev
- opravljanje počitniško-turistične dejavnosti
- vzdrževanje objektov družbenega standarda
- organiziranje prehrane delavcev
- trgovina z živilskimi proizvodi, pijačami, 
spominki in drugimi galanterijskimi izdelki na 
drobno
- organiziranje športnih, rekreativnih, zabav
nih in drugih prireditev
- upravljanje in vzdrževanje samskih stano
vanj, garaž in drugih objektov družbenega 
standarda

Ustanovitelja, družbenika GOST Velenje sta 
dva: RLV in Sipak.
Delež RLV pri kapitalu GOST Velenje je 
99,84 % in delež Sipaka 0,16 %.

4)
Letos mineva 32 let, odkar sem se - takrat 
star komaj 20 let - zaposlil v Rudniku lignita 
Velenje.
V teh 32 letih sem opravljal različna dela in 
naloge, s področjem, na katerem delam se
daj, pa sem tesneje povezan od leta 1965, ko 
sem prevzel vodenje tega področja, ki je ta
krat vključevalo še tiskarstvo pri RLV.
26 let sem že torej tesno povezan z dejav
nostjo, ki jo zdaj vodim, in tako tudi z vsem, 
kar smo v njej naredili dobrega ali slabega. 
Ko se danes iz distance 32 let oziram na 
prehojeno delovno pot pri RLV, sem z dosežki 
na njej še kar zadovoljen, čeravno so želje in 
stremljenja bila vedno večja od dosežkov.
Saj osnovno življenjsko vodilo mi je vedno bi
lo:
Nikoli ni kaj urejeno tako dobro, da ne 
bi moglo biti urejeno Se boljše.
Uspehi so me vedno zelo razveselili, ne
uspehi in porazi pa običajno tudi vedno zelo 
prizadeli.
Vseskozi sem se tudi zavedal, da je moje delo 
in delo mojih sodelavcev nenehno podvrženo 
ocenjevanju in kritični presoji ogromnega šte

vila ljudi, in sem se zaradi tega že nekako na
vadil na to, da kadar glede našega dela ni 
večjih pripomb, svoje delo vsaj relativno dobro 
opravljamo.

R.B.

ZAHVALE

Zahvaljujem se prijateljem in nekdanjim sode
lavcem v RLV in REK Velenje za izražena so
žalja in darovano cvetje ob smrti moje mame 
Eme.

Lojzka Rihtaršič

Zahvaljujemo se sodelavcem za darovano 
cvetje in izražena sožalja ob smrti naše mame 
Antonije.

Stanko, Matjaž 
in Anton Pavlovič

Iskrena hvala delavcem RLV, posebej pa go
spodu Francu Ričku iz Jamskih gradenj RLV, 
za denarno in drugo pomoč, ki smo je bili de
ležni, ko nam je pred letom dni požar uničil hi
šo.

Družina Mešl

PLAVANJE v okviru naših 
letošnjih delavskih športnih iger

Letošnje prvenstvo v plavanju za delavce na
šega rudnika je bilo v četrtek, 21. novembra, v 
velenjskem zimskem bazenu. Udeležilo se ga 
je zelo malo delavcev - le 18, delavka pa 
sploh nobena. Tekmovalci so bili razdeljeni v 
tri starostne skupine, preplavati pa so morali 
dve dolžini bazena — to je 50 metrov — v pro
stem slogu.

UVRSTITVE

Starost do 30 let: 1. Jani GORJANC, Jama 
Preloge, 2. Dorde VEJNOVIČ, Jamska me
hanizacija, 3. Aleš ŽAVBI, Skupne službe 
Starost od 30 do 40 let: 1. Janez JEZERŠEK, 
Skupne službe, 2. Boris KOVŠE, Jamska 
mehanizacija, 3. Miro BREŠAR, Jamska me
hanizacija
Starost nad 40 let: 1. Slavko RAVNJAK, 
Jamska mehanizacija, 2. Miha PUŠNIK, Jama 
Pesje, 3. Miro JEGRIŠNIK, Skupne službe.

D.J.

Modre misli

Svet je podoben pijanemu kmetu: če ga 
dvignemo v sedlo na eni strani, se bo 
prekopicnil na drugi.

(M. Luther)

Narod, ki vedno išče zaščitnika, ni vre
den svobode.

(A. Starčevič)

Kdor se podpisuje s prstom, vlada s 
pestjo.

(Anonim)

Greh je biti brez greha.
(I. Raos)
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PORTRETA

Slavko Marš, delavec 
Jamske mehanizacije

Z "Dober večer!" pozdraviva drug drugega 
pred vhodom v stanovanjski blok Kersnikova 
17 v Velenju, kjer je Slavko doma.
Na poti po dolgem in širokem stopnišču proti 
njegovemu stanovanju mi pove. da je šla že
na z otrokoma gledat Miklavža, on pa je iz 
centra Velenja prihitel domov na najin zme
nek. Kmalu potem že odklene vrata, in po
zdravi me majhno, enosobno stanovanje.
Dva majhna otroška zimska pajaca na vratih 
garderobne omare, majhni copatki ob fotelju, 
steklenička za mleko, košara igrač - ti pred
meti mi najprej padejo v oči in mi dajo vedeti, 
da so v tem malem stanovanju doma tudi 
otroci.
Bolj na tesnem ste s prostorom, kajne?" po

skušam navezati pogovor. Slavko nič ne odgo
vori na to mojo bolj pripombo kot vprašanje. A 
menda ve, kam merim, kajti pohvali se, da 
ima sedaj že tri hčere: dvajsetletno Natašo iz 
prvega zakcna ter šestnajstmesečno Mojco in 
dober mesec staro Hano iz drugega.
'Skoraj sem bil prepričan, da bom sedaj, tret
jič. dobil sina. Ko so mi po telefonu povedal, 
da je hči, sem bil kar razočaran, ker mi spet 
ni ratalo Ko pa sem v porodnišnici prvič videl, 
kakšnega malega plišastega medvedka' s pol
no glavo gostih črnih las smo dobili, mi je bilo či
sto prav, da je spet deklica,” je dejal.
Sedeva za mizo v kuhinji, meni in sebi nalije 
kozarec vina, muškatnega silvanca, ki ga je 
nedavno nekaj kupil v Ormožu. Zlate barve in 
prijetno sladko vino je to, teče kot olje.
"Ja, vino Tega se pa ne branim, rad ga spi
jem kak kozarec, še posebno, če je družba 
prava: da še zapojemo zraven."
"Pojete?"
"Pojem že od nekdaj rad. od malih nog. Sploh 
je glasba pomemben del mojega življenja. Pet 
let sem bil star, ko sem že igral na diatonično 
harmoniko Pozneje pa še na orglice in kitaro 
S tremi prijatelji smo v šestdesetih letih imeli 
celo ansambel, a ni bil tako dober, da bi iz 
njegovega igranja kaj resnejšega nastalo." 
Kako pa se imenuje tale inštrument tu za va

šim hrbtom?"
"To so električne orgle. Igram jih za sprosti
tev, kajti glasba mi je vedno pomenila najprej 
sprostitev. Za to - za sprostitev - že tudi dol
go let pojem v mešanem pevskem zboru Go
renje Z njim smo pred leti tudi veliko nastopa
li. Zdaj pa vsi pevski zbori manj javno pojejo. 
Ni denarja za daljša potovanja, koncerte, 
manj je proslav...”
"Zdaj boste morali bolj peti cerkvene pesmi.” 
"Ja, tudi jih bomo. Naš zbor že tako ima v 
svojem glasbenem programu nekaj rene
sančnih in srbskih liturgičnih pesmi. Tudi tovrst
ne srbske pesmi so zelo lepe."

Lov na čarovnice

Če hočejo politiki 
postati duhoviti, 
morajo tuje misli 
s kopiti pobiti.

Vesna Parun (1922)

Trotovska

Troti, ki so le jemali, 
s trudom zbrani skupni med. 
radi bi poučevali, 
kakšen naj bo v panju red

Z Horkič

"To ste tako čudno rekli, da ste me spomnili 
na vaš sestavek, ki ste nam ga poslali avgu
sta letos za objavo v Rudarju, pa ni bil objav
ljen. V njem ste pisali o odnosih med Slovenci 
in Neslovenci v našem rudniku.
Sem zdajle v vašem glasu lahko zaznala jezo 
ali kaj takega, ko ste omenili Srbe?"
"Jezo ravno ne. Tako čudno je to, veste. Ta
kole bom rekel! Zame sta na svetu le dve vrsti 
ljudi dobri in slabi Pripadniki različnih naro
dov pa se zelo razlikujejo med sabo po tem
peramentu, načinu življenja, navadah...
S Slovencem, recimo, se tudi smem čisto dru
gače pogovarjati in tudi drugače skregati kot s 
Srbom. A to, veste, ni bilo vedno tako, včasih 
že ne!"
"Na kateri včasih ste s tem mislili?"
"O, kar dolgo se je vlekel ta včasih.”
"Od kod pa ste vi pravzaprav po rodu?"
"Iz Rogatca. V njem sem se rodil in odraščal. 
V Velenje sem prišel leta 1964 Predvsem za
to. ker smo bili doma revni - v družini nas je 
bilo devet, šest hčera in jaz, sin. mati gospo
dinja in oče, zaposlen na remizi na železnici, 
stanovali pa smo kot podnajemniki In tako mi 
kaj drugega ni preostalo, kot da se vpišem na 
kakšno brezplačno šolo Rudarska šola v Ve
lenju pa je takrat bila takšna.
Med šolanjem v Velenju sem stanoval v dru
žinskem internatu - pri Ovnikovih v stolpnici 
na sedanji Kersnikovi cesti.”
"Kakšen internat, kakšna vzgoja je bila to?” 
"Če veste, kateri vzgoji se reče špartanska. po
tem vam ni treba razlagati, kakšnega reda in 
discipline so me v tem internatu učili in nau
čili. A moral sem se navaditi, drugače ni šlo. 
Tako vzgojen sem se potem, po šolanju, za
poslil v rudniku in tudi v njem je takrat pri delu 
vladala disciplina. Disciplinirano smo morali 
opravljati svoje delo. pa še od koga drugega, 
če je bilo treba in če je bilo tako ukazano 
Kakšna delovna disciplina pa je danes, vas 
vprašam. Jutranja kava do pol sedmih, malica 
že ob pol devetih, postavanja brez dela. če
prav ga je dovolj Ko pa sem kdaj katerega 
delavca na to opozoril, mi je obljubil najmanj 
pljunek v obraz
Pa to! Se vi še spominjate, kako lepo je bilo 
Velenje nekoč? Meni se je zdelo že zaradi či
stoče in reda v njem čudovito mesto, ko sem 
se priselil vanj. Rad sem hodil v mestni park. 
Všeč mi je bila tudi urejena okolica stanovanj
skih hiš In za to. da je bilo vse tako lepo in 
urejeno, so takrat skrbeli Velenjčani po mest
nih stanovanjih sami. Zdaj pa ne le, da naše 
mestno okolje premalo negujemo, nekateri ga 
še celo namerno uničujejo.
Upam si reči. da je tega krivo tudi tako zelo 
narodnostno mešano prebivalstvo, kakršnega 
imamo v Velenju zaradi brezglave demograf
ske politike.”
"Zanimivo je, da podobno kot vi razmišljajo 
mnogi Velenjčani; da jih marsikaj od tega. kar 
ste povedali, jezi. Prenekateri reče: V časopis 
bom dal to! Večinoma pa potem nobeden nič 
ne napiše. Vi pa kar pogosto kaj napišete91 
"Res. če se le da A ljudje me zaradi tega ne 
marajo, veste Le tisti starejši, ki so gradili to 
mesto in si želijo živeti v njem v redu in miru, 
me razumejo.
Reda in miru je danes povsod premalo Pre
več je, na primer, tudi avtomobilov in zato so 
avtomobili povsod: na zelenicah, na pločnikih, 
peš poteh. . Otroci pa so razigrani, objestni, 
morda tudi nevzgojeni in zato seveda ne raz
mišljajo. koliko s svojim obnašanjem ves 
nered še poglabljajo. Jaz na vse te stvari ljudi 
opozarjam. Tudi javno povem, napišem kaj v 
časopis, tudi fotografiram Zato me mnogi ne 
marajo!"
"Kako to veste? So vam to ljudje rekli? Ste 
že imeli težave zaradi svojih kritik?”
"Vem, čutim Kregam pa se sicer zelo nerad,

raje se pogovorim in tako skušam razrešiti 
spor ali težavo "
"Pretepali se niste nikoli?"
"Ne, to pa ne! Ne maram nasilja in tudi vem, 
da se z nasiljem ne razrešujejo problemi. 
Svojo moč, ki je imam kar precej, rajši potrdim 
s koristnim delom. Že od malih nog rad trdo fi
zično delam."
"Delo v jami?"
"V njej sem delal 10 let, do poškodbe na roki, 
in to rad delal.
Že med šolanjem za rudarja strojnika sem 
spoznal vse jame RLV in skoraj vsa jamska 
delovna opravila Zato mi kasneje nobeno de
lo ni bilo povsem novo ali pretežko.
Sedaj delam pri remontu hidravličnih naprav v 
strojni delavnici Jamske mehanizacije. In tudi 
tu sem z delom zadovoljen, kajti hidravlika me 
je vedno privlačila.
Dela imamo dovolj To pomeni, da imamo 
precej popravil jamskih strojev in naprav, kar 
pravzaprav ni dobro Veliko delavcev premalo 
pozna stroje, s katerimi delajo. Premalo se 
zavedajo njihove vrednosti Zato z njimi ne
pazljivo, nestrokovno ravnajo. Veliko okvar, 
lomov in škode se zgodi zaradi tega. Pov
zročeno škodo pa neposredno plačamo vsi de
lavci in ne le tisti, ki so jo povzročili. Včasih pa 
je moral delavec, ki je kaj poškodoval, izgubil 
kak kos orodja, škodo plačati iz svojega že
pa."
"Pravice pač ni na svetu ali pa si jo vsak po 
svoje zamišlja, ali ne?"
"Ne, ni je Človek mora sprejeti življenje takš
no. kot je. Malo ga lahko uravnava, si ublaži 
strese Meni se včasih sploh dozdeva, da so 
mi neke stvari usojene. Zato skušam živeti se
bi in svoji družini v zadovoljstvo, pa tudi tako, 
da ne ogrožam svobode drugih. A ob tem tudi 
želim, da drugi ne ogrožajo in ovirajo moje 
svobode."
Kaj si želite ob novem letu?"
Najprej mednarodno priznanje državnosti 

Slovenije, nato mednarodno priznanje države 
Hrvatske in mir v njej. ter da bi ljudje na vsem 
svetu spoznali, da nasilje ničesar ne rešuje. 
Svoje čisto osebne želje, ki jih imam, pa bom 
raje obdržal zase.”

Diana Janežič

— za sprostitev glasba in trdo fizično 
delo
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Jožica Kočevar,
že od leta 1969 delavka
pri naši družbeni prehrani

Najprej je Jožica bila delilka malic v EFE. Ti
stem EFE, ki je vključeval še proizvodnjo svoj 
čas zelo cenjenih in znanih zidakov ”efk” in je 
potem zaradi stagnacije gradbeništva propa
del. No, res čisto propadel ni, saj nekaj dejav
nosti se je od nekoč zelo aktivne tovarne EFE 
ohranilo v sklopu našega zdajšnjega obrata 
Zračenja.
Leta 1976, ko je tovarna EFE že bila zapisana 
propadu, pa so Jožico premestili v obrat 
družbene prehrane na Kidričevi cesti v Velen
ju in letos septembra iz njega za kuharico v 
Okrepčevalnico NOP.
Kuhinja in sploh Okrepčevalnica NOP je zdaj, 
ko nimamo več obrata družbene prehrane v 
mestu Velenju, center vse naše družbene 
prehrane. Iz nje zalagajo z obroki družbene 
prehrane, toplimi in hladnimi, vse dele RLV, 
nova podjetja pri njem pa še ESO, Sipak in 
APS. Ob četrtkih, ko je restavracija Jezero 
zaprta, v njej zdaj pripravijo tudi 70 obrokov 
toplih malic za delavce celjskega Gradisa, ki 
gradijo, zdaj pravzaprav že dokončujejo, naš 
novi 54 - stanovanjski blok in nova lokala 
GOST v Velenju. Drugače ti delavci jedo v re
stavraciji Jezero.
Okrepčevalnica NOP tako zdaj pripravi na 
dan okrog 600 obrokov toplih in 3 400 obro
kov hladnih malic. To nam je povedala Milka 
Sturm, vodja cele delovne enote Okrepčeval
nice GOST Velenje, ki zdaj šteje 36 delavcev, 
skupaj z delilkami malic GOST Velenje tudi 
zunaj Okrepčevalnice NOP. Vse poprej napi
sano pa je povedala ali dala vedeti Jožica. 
Potlej pa še dejala, da dobijo jedilnik za tople 
malice od vodstva GOST za cel teden. Kaj je
dilnik za malice - za prava kosila, ki se mali
ce le imenujejo!
V pogovoru za to pisanje - v ponedeljek, 9. 
decembra, po 10. uri, ko sta se dopoldanska 
priprava in razdeljevanje malic v NOP že po
legli in je Jožica sploh imela čas, da se malo 
loči od štedilnika, kuhalnic, zajemalk, loncev, 
ponev in vsega drugega, kar pač kuharici kar

naprej daje opravka - je v potrditev malo prej 
rečenega dodala:
- Danes, recimo, je za toplo malico bila glav
na jed pasulj. Prejšnji teden pa so v štirih 
dneh jedilniki bili takile:
- jota s kislim zeljem, kuhana šunka + sadni 
jogurt
- 1) svinjski zrezek v omaki, beli žganci + 
zeljna solata

2) kisla juha + krofi
- svinjska pečenka, praženi krompir, omaka 
z zelenjavo + debelejše jabolko ali dve drob
nejši
- 1) goveji golaž, široki rezanci + zelena so
lata

2) vampi + marmeladni rogljiči 
Milka Sturm, ki so je v njenem delovnem času 
menda vedno polni vsi prostori Okrepčevalni
ce NOP, od razdeljevalnice hladnih malic do 
kuhinje in hladilnice mesnin, in je pridrla v pro
stor, kjer sva z Jožico besedovala, tudi takrat, 
ko mi je pripovedovala to o jedilnikih, pa je pri
dala: "Niso pa redki dnevi, ko je za toplo mali
co: dunajski zrezek, dušeni riž in zelenjavna 
priloga ALI špageti z mesom + solata ALI pe
čen piščanec, praženi krompir + zeljna sola
ta.
In če sta na izbiro dve različni topli malici in je 
interes za eno večji, nam pripravljenih jedi za 
malico, za katero je več zanimanja, zlepa ne 
zmanjka, ker se že prej malo pozanimamo po 
delilnih mestih, približno koliko naj bi pripravili 
enih in drugih malic.
To nam res ni težko usklajevati, dokler bo 
GOST za svojo dejavnost lahko še brez večjih 
težav nabavljal živila in drug repromaterial. 
Nekaj težav pri tem že nekaj zadnjih let ima. 
Zaradi svojih likvidnostnih problemov. Saj bla
ga za naše potrebe zdaj na tržišču še ne pri
manjkuje. Vprašanje sta le cena in naša plačil
na sposobnost."
Takole, vidite, sva z Jožico v pomenek, ki naj 
bi se tikal predvsem nje, njenega dela, življen
ja in problemov, vključila še besedovanje z 
drugimi. Ne samo z njeno predstojnico v 
službi Milko. Tudi Jožico, delilko malic v 
Okrepčevalnici NOP, ki se piše Andrejc, sva, 
recimo, malo vključila. Toliko, da je povedala 
nekaj o delitvi malic pri nas za domov, ker pri 
tem bo po novem letu prišlo do spremembe. 
Ne v Okrepčevalnici NOP; v njej bodo še na
prej malice za domov delili vsak delovni dan 
od 10. do 12. ure. Do spremembe bo prišlo pri 
delitvi malic za domov v mestu Velenju, kjer 
smo naš obrat družbene prehrane prodali in 
zato malic za domov v njem po novem letu ne 
bo več mogoče dobiti, ampak le v Okrepče
valnici NOP in Okrepčevalnici Skale, dokler 
ne bo za to določen še eden od lokalov GOST 
v Velenju. To pa zaradi tega, da bi malice za 
domov na bloke GOST Velenje ša naprej lah
ko dvigovali tudi ljudje, ki niso delavci RLV. 
Saj zahajanje ljudi, ki niso zaposleni v RLV, v 
Okrepčevalnico NOP ali Okrepčevalnico Ska
le bi zaradi tega, ker sta na delovnem po
dročju RLV, bilo nedopustno.

Zdaj pa res še nekaj več o Jožici Kočevar sa
mi!

Po rodu je iz Desternika pri Ptuju. Iz kmečke 
družine. V njej je bilo 7 otrok, v prvem zakonu,

očeta, pet in potem še dva v drugem zakonu. 
Jožica se je rodila leta 1943 kot druga v dru
gem zakonu in je tako bila najmlajša od vseh 
otrok, rojenih v prvem in drugem zakonu. 
Starša sta ji že pred leti umrla in tako zdaj le 
še enkrat na leto obišče svoj rojstni kraj. Ver
jetno ob vseh svetih, si mislim, ker vprašal je 
nisem, kdaj.
Velenjčanka pa je postala zaradi hmelja. Prav ste 
prebrali - zaradi lepega, zlatega hmelja še na 
hmeljevkah, v Letušu v Savinjski dolini. Pa za
radi svoje zorne dekliške mladosti in veselja in 
radosti in razposajenosti mladih obiralk in obi
ralcev hmelja tod, med katere je tako mlada 
prišla od doma pri Ruju in pri njih naletela na 
fanta, ki je bil čisto po meri njenemu srcu. Ta
ko po meri, da se je z njim poročila in potem 
imela z njim hčerko in sina in živela urejeno 
družinsko življenje v Velenju. A ne več kot do 
leta 1970, ker v tem letu ji je mož umrl.
Po moževi smrti, delal je pri Vegradu, je rodila 
še eno hčerko, vnovič pa se ni več poročila, 
ker ji je tako bolj ustrezalo. Pa ni zdaj sama s 
to drugo svojo hčerko, Karolinico, staro 9 let. 
Sin, Zdenko, rojen leta 1965, je še samski in 
živi pri njej doma, v enem od stanovanj nad 
"Staro Namo” v Velenju, dela pa pri Interevro- 
pi v Velenju. Njen prvi otrok, hči Darinka, roje
na leta 1961, pa je že kmalu odšla od doma in 
živi poročena družinsko življenje z možem in 
dvema otrokoma v Podvelki Oba z možem sta 
zaposlena, ona je natakarica na železniški 
postaji v Podvleki, on pa dela v tamkajšnji 
enoti gozdnega gospodarstva. Tako torej Jo
žica zdaj živi v troje s sinom Zdravkom in 
hčerko Karolinico. Pa še dobrega stalnega 
več kot prijatelja ima. To je strojni delovodja 
Karel Koprivc iz našega obrata Jamske meh
anizacije.
"Tako nimam vzroka, da bi bila s svojim živ
ljenjem nezadovoljna,” pravi. "Plače resda ni
mam bogve kakšne. Pač takršno, kot so vse 
povprečne plače v GOST Velenje - bolj 
majhno. A ni plača vse. Tudi delo je nekaj 
vredno, če je urejeno in imaš dobre sodelav
ce. In jaz zdaj tako delo in take sodelavce 
imam. Pravzaprav sem vedno bila zadovoljna 
z delom in sodelavci. Tudi med mojo prvo red
no zaposlitvijo - tam od leta 1962 do 1966 v 
nekdanji vrtnariji RLV, ker potem sem se odlo
čila, da zaradi otrok ostanem kakšno leto do
ma, a potem do leta 1969 nisem mogla dobiti 
zaposlitve," je tudi še povedala.

R.B.

Enkrat ponevedoma, potlej zaporedoma.
(Slovenski pregovor)

Zlati časi so bili takrat, ko zlata še niso 
poznali.

(J. W. Goethe)

Šale na drug račun, so najbolj sladke.
(Vietnamski pregovor)

Razumna glava velja več kot sto rok.
(Bolgarski pregovor)

Humor je najbolj demokratična od vseh 
človeških navad.

(K. Čapek)
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Odšli so v pokoj

Florjan BOGDAN, 
upokojen 26. oktobra
Rojen je bil 16. aprila 1934 v 
Grkaveščaku pri Čakovcu. 
Od 20. februarja 1963 je ne
prekinjeno delal v RLV. 
Zaposlil se je kot kvalificira
ni kopač na odkopih, upoko
jen pa je bil kot varnostnik 
receptor.

Bil je tudi inštruktor rudarskega praktičnega 
pouka
Sodeloval je tudi pri udarniških delovnih akci
jah širšega družbenega pomena in bil aktiven 
v sindikatu in političnih organizacijah 
Nagrajen in dobitnik diplome za vestno in 
vztrajno delo v RLV in še drugih priznanj.

Jože FIDERŠEK, 
upokojen 3. novembra
Rojen je bil 21 januarja 1946 v Logu pri Ro
gatcu. Poročen z Marijo, rojeno Pinter 
Od 28 septembra 1976 je neprekinjeno delal 
v RLV, sicer pa že od leta 1966 
Zaposlil se je kot nekvalificiran kopač v jami, na
zadnje pa je bil kopalničar v HTZ.
Sodeloval je tudi pri udarniških delovnih akci
jah.

Vašo BABIČ, 
upokojen 15. novem
bra
Rojen je bil 13. septembra 
1955 v Savinem Selu pri 
Vrbasu v Vojvodini. Poročen 
z Dujo, rojeno Ristič.
Od 27. januarja 1978 je ne
prekinjeno delal v RLV Za
poslil se je po poklicu si

cer kvalificirani avtomehanik - kot nekvalifi
ciran delavec v Jamskem transportu in delal v 
njem do upokojitve
Leta 1981 je dokončal prometno tehnično šolo 
v Zagrebu, leta 1982 je opravil izpit za kvalifi
ciranega kopača, leta 1988 je končal šolanje 
za obratnega strojnega tehnika in potem še 
pripravništvo za ta poklic, lani pa menda še 
višjo strojno šolo v Beogradu.
Sodeloval je tudi pri udarniških delovnih akci
jah.

Albina OSOLNIK
(KRAJNC),
upokojena 17. novem
bra
Rojena je bila 23. januarja 
1942 v Družmirju pri Velen
ju. Mati enega otroka: leta 
1965 rojenega Sava.
Od 9. septembra 1974 je 
neprekinjeno delala v biv

šem REK Velenje in RLV.
Zaposlila se je kot uslužbenka pri obračunu 
osebnih dohodkov v Skupnih službah REK 
Velenje, upokojena pa je bila kot uslužbenka 
pri pripravi plačilnega prometa v Skupnih 
službah RLV
Po osnovnem poklicu je kvalificirana delavka 
oblačilne stroke, ob delu pa se je izobrazila za 
finančno knjigovodkinjo.
Precej je bila aktivna tudi pri udarniški iz
gradnji Velenja in pri sindikatu.

M R. - R.B.

Pozor: prihodnost domovine imaš v rokah! 
(Grafit v moškem stranišču bifeja v Hambur
gu)

ZA MALO SMEHA

Direktor naredi zjutraj obhod po pisar
nah. Pri eni od miz moški prijetno drema. 
Direktor: 'Kako dolgo ste pri nas v služ
bi?”
'Tri dni.”
Direktor: "Ste se pa hitro vživeli.”

MED TAJNICAMA

- Naš novi šef se pa res lepo oblači...
- Da, in kako hitro...

ZLA SLUTNJA

- Pri nas boste dobili dobro plačilo, če 
boste pošteno in pridno delali.
- No, saj se mi je kar zdelo, da nekaj ne 
bo v redu!

PRI MESARJU

Ob pultu je dolga vrsta čakajočih.
Moški, ki je ravno na vrsti, vpraša:
- Imate teletino?
- Nimamo.
- Imate govedino?
- Nimamo.
- Imate svinjino?
- Nimamo.
Tedaj se oglasi eden iz vrste:
- Šef, kar ven ga vrzite, kaj si bo toliko 
izbiral!

SMOLA

Mož: "Kje si pa dobila recept za tale go
laž?”
Žena: "Danes zjutraj po radiu."
Mož: "Ali ti nisem že zdavnaj povedal, 
da je radio pokvarjen!"

PAČ PREGLASNA

V zadnji klopi je Janezek zadremal. 
Učiteljica: "Janezek, pri mojih urah ne 
moreš spati!"
"Lahko, tovarišica, lahko bi, če bi malce 
tiše govorili!”

ČUDNA BANANA

V avtobusu se je dekle obrnilo in prisolilo 
klofuto mladeniču, ki je stal za njo. 
"Poslušajte, prisegam, da ste se zmotili.
V žepu imam banano!"
"Že mogoče," je reklo dekle, "potem pa 
vam moram povedati, da vam je od prve 
postaje do zdaj zrasla!”

NEVARNOST

Družina ima vikend na morju. Opremlje
na je le ena soba - s pogradom. Spodaj 
spita sinova, zgoraj pa starša. Sredi noči 
se starša ljubita, in ker je bil pograd slab, 
je ena od desk popustila in padla na sino
va.
Mlajši se zadere: "Ata, ti boš prej dva 
ubil, kot pa enega naredil!”

— Žena, ali kaj potrebujeva hišni raču
nalnik?

MILO ZA DRAGO

Župnik sreča v mestu fantiča in ga vpra
ša za pot do železniške postaje.
Fantič mu navihano reče: "Dajte mi 20 
tolarjev, pa vam povem!”
Župnik: "Fantič, ti ne boš prišel v nebe
sa!"
Fantič: "Vi pa na železniško postajo ne!”

REŠITELJICA

Po dolgih letih varčevanja se je mlado 
dekle podalo na pot z ladjo okrog sveta. 
Med potovanjem je pisala dnevnik.
PRVI DAN: Zelo sem srečna. Kapitan 
me je povabil na večerjo.
DRUGI DAN: Ves dan sem se sprehaja
la s kapitanom po palubi.
TRETJI DAN: Kapitan mi je predlagal 
nekaj, kar se za pošteno punco ne spo
dobi.
ČETRTI DAN: Kapitan je rekel, da bo 
potopil ladjo, če ga ne uslišim.
PETI DAN: Zvečer sem rešila 1600 živ
ljenj...

— Me vlečejo za nos, 'mam prazen žep
- ne delam več! (M. Vodišek)



RUDAR, 20. 12. 1991 15

IZ OČI V OČI

Lastnik novega športnega avtomobila 
pride k mehaniku:
- Lepo vas prosim, storite nekaj, da bo 
moj avto višji!
- Zakaj pa to?
- Dovolj imam tega, da mi gledajo jaz
bečarji naravnost v obraz, če se srečam 
z njimi na cesti.

POPOTNI DNEVNIK

Angelca se je odpravila na počitnice z 
avtostopom. V svoj dnevnik je zapisala: 
25. julij: Danes sem se z nekim tičkom 
peljala 100 kilometrov daleč. Ob koncu 
vožnje je voznik postal vsiljiv. Izstopila 
sem in nadaljevala pot peš... Noge so

sem
prišla precej daleč. Povabil me je na ko
silo, potem pa zahteval protiuslugo. Iz
stopila sem... Noge so pravzaprav naj
boljši prijatelj!
27. julij: Peljala sem se v žabi s čudovi
tim fantom... Tudi najboljši prijatelji gredo 
včasih narazen!

pravzaprav najboljši prijatelj! 
26. julij: Z lastnikom nekega

- Gospod generalni, dovolite, da vas 
zaprosim za roko vaše tajnice!

TUDI PRI ŽIVALIH

- Očka, zakaj pa petelin kikirika tako 
zgodaj?
- Ker potem, ko se kokoši zbudijo, ne 
pride več do besede!

Jejte več fižola, država nujno potrebuje plin. 
(Grafit z varšavske železniške postaje)

Človek je živež smrti. (Miroslav Mader)

Ženska, ki ne joka, je kot vodnjak brez vode. 
(Camilo J. Cela)

Udobna smrt je hudičevo draga! (Samuel But- 
ler)

Štiridesetletnice se ne starajo več, ampak se 
medijo. (Anonim)

Preziranje preteklosti je neznanje ali strah. 
(Ugo Ojetti)

Nehvaležnost je pomanjkanje kulture. 
(Bjornstjerne Bjornson)

Morala je monopol nemoralnežev. (Žarko Pe
tan)

— To že vemo! Radi bi vedeli, kako de
lajo to čebele.

KULTURNI
CENTER

IVAN
NAPOTNIK

VELENJE

Iz programa prireditev 
pri Kulturnem centru 
Ivana Napotnika Velenje

Danes, v petek, 20. decembra, 
ob 19. uri v velenjski knjižnici

odprtje razstave likovnih del (slik in gra
fik) KIARJA MEŠKA

V soboto, 28. decembra
ob 19. uri v cerkvi sv. Mihaela v 
Šoštanju
BOŽIČNI KONCERT Ljubljanskega ok
teta
Vstopnice so po 200 SLT.

V nedeljo, 29. decembra,
obisk Cankarjevega doma v 
Ljubljani
za ogled baletne predstave LABODJE
GA JEZERA P. Iljiča Čajkovskega, v iz
vedbi ansambla Opere in baleta Ljublja
na
Odhod z avtobusom iz Velenja ob 16.30. 
Cena za udeležbo za posameznika je 
900 SLT.

- Brez besed!

— Oh, ne vstopajte, prosim, nisem 
našminkana.

X tlv

V torek, 31. decembra, obisk Ma
ribora
za ogled silvestrske predstave operete 
Emericha Kalmana KNEGINJA ČARDA
ŠA
Odhod avtobusa iz Velenja ob 17. uri. 
Cena prevoza za posameznega udele
ženca je 400 SLT, vstopnico pa je treba 
še doplačati.

V soboto, 4. januarja 1992, 
ob 19.30 uri v velenjskem domu 
kulture
PRAZNIČNI KONCERT godbe Milice s 
solisti
Vstopnice za interesente, ki niso abo
nenti velenjskega glasbenega abonma
ja, so po 200 SLT (za mladino 100 SLT), 
za abonente velenjskega glasbenega 
abonmaja pa brezplačne.

V soboto, 11. januarja, ob 19.30 
v dvorani velenjske glasbene šo
le

koncert simfoničnega orkestra Glasbene
šole Velenje
Dirigent: Dušan Lipovec
Vstopnice so po 200 SLT (za mladino po
100 SLT).



PREDPRAZNIČNA NAGRADNA KRIŽANKA

SLOVARČEK ZA POMOČ PRI REŠEVANJU: CHIEM - največje jezero na Bavarskem, s površino 80 kvadratnih kilometrov, 
IVANHOE - mesto v jugovzhodni Avstraliji, v Novem Južnem Walesu, RAN - nordijska boginja morja, NOAH — Noe, he
brejsko ime za svetopisemskega očaka

Rešitve s svojim točnim naslovom pošljite v Uredništvo Rudarja (Rudnik lignita Velenje, glasilo Rudar, 63320 VELENJE, 
Partizanska 78 - NOP) do 10. januarja 1992. Izmed poslanih pravilnih rešitev bomo tri izžrebali in njihove avtorje lepo 
nagradili. (Uredništvo)

Srečno! Prijetno praznujte!


